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شماره 1087
قیمت: 1000 تومان 

8 صفحه
4 صفحه نیازمندی های دورود
سالروز شهادت آیت الله مفتح

روز وحدت حوزه و دانشگاه

لینک دانلود
نرم افزار 
چشم سوم

رئیس کمیسیون نظارت، حقوقی و اداری شورای اسلامی 
شهر همدان در گفت وگو با سپهرغرب مطرح کرد:

کارآمدی منطقه صنعتی 
شهری همدان 

منوط به حمایت قانونی

2

ها
ان
ست
ا

آیت الله مفتح؛ کم نمود 
و کم تظاهر 

اما پر حضور و پرتحرک
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معاون استاندار لرستان:

تولید صنایع دستی 
در استان لرستان 

تعطیل نشود
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در جلسه ستاد تسهیل و رونق تولید استان همدان مطرح شد:

هشدار نیکبخت به جهاد و بانک کشاورزی 

رئیس میراث فرهنگی نهاوند:

منطقه "دوخوهران" نهاوند 
توان مقاومت در برابر زلزله 

را ندارد
5

مدیرعامل صندوق قرض الحسنه مهدیه خبر داد:

پرداخت 12 میلیارد تومان 
وام به 6 هزار نفر 

در سال گذشته
3

فرماندار دهگلان:

تجهیزات پزشکی 
مراکز درمانی شهرستان 

دهگلان نامناسب است
4

رئیس آبفار شهرستان پلدختر:

مشکل آب "تیمورآباد" 
پلدختر بعد از 6 ساعت 

برطرف شد
7

ایران - ایکاردا 
نسخه شفابخش زراعت دیم 

کردستان در شرایط خشک سالی

4

شهرک فراموش شده 
ولیعصر)عج(

ناکجــا آباد تنهــا یک عبارت نیســت، بلکه عنوانی 
می باشد که می توان مصادیق بارز آن را در گوشه و کنار 
این شهر دید. مناطقی که امکانات و زیرساخت هایی در 
آن دیده نمی شــوند و البته در هیچ نقشه ای هم وجود 
ندارند، اما گاهی انتخابات و حرکات تبلیغی و نمایشی 

به یک باره مدنظر و توجه قرارگرفته و پیدا می شوند.
فرآیند توسعه شهرها همان گونه که دارای جنبه های 
مثبتی مانند پیشــرفت و گسترش دامنه امکانات است 
به همان موازات نیز دارای معایبی هم چون آلودگی هوا 
و محیط زیست، ناهنجاری های اجتماعی، ترافیک و...نیز 
می باشد. در حقیقت شهرها آلبومی هستند تمام عیار از 
همه تصاویر خوب، بد، زشت و زیبا و صدالبته مثبت و 
منفی ولاجرم همه ما مجبوریم که به حکم ســکونت در 
شهر همان گونه که از امکانات آن بهره می بریم خواسته 
و ناخواســته با برخی از بسامدها و امواج منفی آن نیز 

مواجه یا هم نشین باشیم.
و اما امروزه بر اســاس آخریــن تحلیل ها و نظرات 
کارشناســی فقــر، بیــکاری اعتیاد و حاشیه نشــینی 
من جمله پربســامدترین معضلات و مشکلاتی است که 

توانسته ضمن درگیر نمودن بخش اعظمی ...

شهر
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4687

نماینده مردم بهار و کبودرآهنگ در مجلس شورای اسلامی عنوان کرد:

روند کند تأمین زیرساخت ها در شهر جهانی سفال
رئیس انجمن دوستی ایران و استرالیا: لزوم تعامل مسؤولان، مردم و هنرمندان 

برای استفاده از ظرفیت شهر جهانی سفال

49
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جناب آقاي مهندس عباس صوفی

سازمان حمل و نقل وترافیک شهرداري همدان

انتخابشايستهجنابعاليکهبيانگرتعهد،کارآمديولياقتشمابرادر
گراميدرصحنههايخدمتصادقانهبهنظاموميهناســامياســت
تبريکعرضنموده،اميداستهمچونگذشتهدرراستايتحققاهداف
ارزشمندنظاممقدسجمهورياســاميوخدمتبهشهروندانفهيم

همدانهموارهموفقومويدباشيد.

5397

شهردار محترم همدان

جناب آقاي

عباس صوفئ ــدس  مهن

شایسته  انتخاب 
سمت  در  جنابعالي 
جدیــد را صمیمانه 
تهنیت  و  تبریــک 
نمــوده،  عــرض 
از  بیش  موفقیــت 

پیــش شــما را از درگاه خداوند متعال 
مسئلت داریم.

5389

شهردار محترم همدان

باشگاه فرهنگي ورزشي
 پاس همدان  

جناب آقاي

ودباری ر محمد  ــدس  مهن

هفته  رســيدن  فــرا 
ورانندگان  ونقل  حمل 
وسایر  جنابعالي  خدمت  را 
تبریــک  همکارانتــان 
وتهنيــت عــرض نموده.

اميدواریم همــواره در راه 
مردم  به  رســاني  خدمت 

شریف استان همدان موفق وپيروز باشيد

5402

مدير کل محترم راهداری، حمل و نقل 
جاده ای استان همدان

شهرداري وشوراي اسلامي 
شهر برزول

جناب آقاي

ودباری ر محمد  ــدس  مهن

هفتــه  بدینوســيله 
و  نقــل  و  حمــل 
راننــدگان را حضــور 
شــما عزیــزان و تمامي 
در  تلاشگرتان  همکاران 
آن مجموعــه صميمانــه 
تبریـــــــک و تهنيــت 
توفيقات  نمــوده،  عرض 

روزافزونتان را از درگاه ایزد متعال مسئلت دارم.

5401

مدير کل محترم راهداری، حمل و نقل 
جاده ای استان همدان

شهرداري وشوراي اسلامي 
شهرگیان

جناب آقاي

ودباری ر محمد  ــدس  مهن

فــرا  بدینویســيله 
و  حمل  هفته  رســيدن 
را  راننــدگان  و  نقل 
وســایر  جنابعالي  خدمت 
همکارانتــان را تبریــک 
نموده. عــرض  وتهنيت 

اميدواریــم همواره در راه 
مردم  به  رســاني  خدمت 

شریف استان همدان موفق وپيروز باشيد

5403

مدير کل محترم راهداری، حمل و نقل 
جاده ای استان همدان

شهرداري وشوراي اسلامي 
شهر فیروزان

5392

معاونت تاکسي راني و حمل و نقل بار و کالا

نقل و  هفته حمل  رسیدن  فرا
و  نئ  ا ر تاکســئ  ه  حوز فعالان  تمامئ  بر   

. د با گرامئ  لا  وکا ر  با نقل  و  حمل 

سازمان حمل و نقل وترافیک شهرداري همدان

5396

ن  نندگا ا ر و  نقل  و  حمــل  هفته 
فعالان  و  نقل  و  حمل  حــوزه  ن  ا ر پرچمدا بر 

 . د با مبارک  عرصه  ين  ا

  شهرداری همدان

بخوانیــد
ــنوید بش
ببینیـــد

هيئت واليبال استان همدان

شایســته  انتخــاب 
جنابعالي  جــاي  بــه  و 
شــهردار عنــوان  به 
همــدان که نشــان از 
لیاقت و توانمندي شــما           
مــي باشــد را تبریک و 

تهنیت عرض مي نماییم. توفیق روزافزونتان 
را از درگاه خداوند منان خواستاریم.

53
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جناب آقای مهندس 

عباس صوفئ
جناب آقای مهندس 

عباس صوفئ

سازمان فرهنگي ورزشي 
باشگاه شهرداري همدان

شایســته  انتخــاب 
جنابعالــي را بــه عنوان 
همــدان  شــهردار
صمیمانه تبریک و تهنیت 
عرض نموده، یقین داریم 
با عنایت به شایستگي و 
برادر  ارزنده شما  تجارب 

ارزشي شاهد رشــد و شکوفایي هرچه بیشتر 
شهر همدان خواهیم بود.
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فرماندار شهرستان رزن:

وضعیت رو به رشد حوزه  بهداشت در 65 درصد از شاخص ها
4ســپهرغرب، گــروه اســتان ها: فرماندار 
شهرســتان رزن عنوان کرد: پنل مدیریتی در 
حوزه  بهداشت شهرستان نشان می دهد در 65 

درصد شاخص ها وضعیت رو به رشد است.
در بازدید ســرزده فرمانــدار رزن از پروژه 
بیمارستان  سی تی اســکن و دیالیز دوســتی 
حضــرت ولی عصــر )ع( کــه رئیس شــبکه 
بهداشــت این شهرســتان نیز وی را همراهی 
می کــرد، فتحعلی حســینی با بیــان اینکه 
میانگین نرخ باروری در شهرستان رزن 3 دهم 
درصد از میانگین استان بالاتر است، گفت: در 
انجام برنامه خدمات نوین به میان ســالان، از 

شهرستان های برتر هستیم.
وی افزود: پنل مدیریتی در حوزه  بهداشت 
شهرســتان نشــان می دهــد در 65 درصــد 

شاخص ها وضعیت رو به رشد است. 
حســینی بــا اشــاره بــه اینکه پــروژه 
بیمارستان  سی تی اســکن و دیالیز دوســتی 
حضرت ولی عصر )ع( شــهر رزن توسط خیر 

محترم حاج آقای دوســتی ســاخته می شود، 
تشــریح کرد: این پــروژه در 570 متر زیربنا، 
هزینه 800 میلیون تومانی و پیشرفت فیزیکی 
65 درصدی در حال انجام است که امیدواریم 

در دهه فجر به بهره برداری برسد.

فرمانــدار شهرســتان رزن ضمــن دیدار 
بــا کارکنــان واحدهــای مختلــف شــبکه 
بهداشــت و درمان شهرستان در جریان روند 
خدمات رســانی آن ها قرار گرفت و گفت: همه 
ما درراه خدمــت صادقانه به مردم مســؤول 

هســتیم و باید از هیچ تلاشی دریغ نکنیم تا 
شاهد ارتقاء شاخص های بهداشتی به بهترین 

وجه ممکن در این شهرستان باشیم. 
وی با بیان اینکه سلامت افراد از نعمت های 
مجهولی است که در این راستا شبکه بهداشت 
و درمان تلاش خود را در جهت ارتقاء سلامت 
جامعــه انجــام می دهــد، خاطرنشــان کرد: 
ســلامتی فرد در جامعه زمینه ســاز توسعه، 

پیشرفت و اقتدار کشور را به دنبال دارد.
حسینی در پایان اظهار کرد: توجه ویژه به 
مقوله سلامت در کشور از مهم ترین برنامه های 

دولت است که با جدیت آن را ادامه می دهد.
لازم به ذکر اســت؛ تراکمه رئیس شــبکه 
بهداشــت و درمان رزن نیز در این بازدید به 
بیان وضعیت بهداشــت و درمان شهرســتان، 
تعداد خانه های بهداشــت، مراکز بهداشتی و 
اولویت های  بهداشــتی،  درمانی، شاخص های 
بهداشــتی و عملکرد شبکه بهداشت و درمان 

پرداخت.

رئیس کمیسیون نظارت، حقوقی و اداری شورای 
اسلامی شهر همدان در گفت وگو با سپهرغرب 

مطرح کرد:
کارآمدی منطقه صنعتی شهری همدان 

منوط به حمایت قانونی

سپهرغرب،گروهاستانها-طاهرهترابیمهوش:
اداریشورای و نظارت،حقوقی کميســيون رئيس
اسامیشهرهمدانبااشارهبهاينکهمنطقهصنعتی
شهریهمدانطبقطرحتفضيلیبعدازميدانامام
حسن)ع(احداثمیشود،گفت:تضميناستقبالاز

اينشهرکمنوطبهحمايتقانوناست.
مطابــق توضیح یک صفحــه ای که در اساســنامه مرکز 
مطالعات و پژوهش های شورای اسلامی شهر همدان درباره 
فلسفه وجودی این سازمان داده شده، مأموریت این سازمان 
به طورکلــی ارتقاء بهره وری و پیشــتازی در حل مســائل 
مدیریت شــهری و برنامه ریزی توســعه شــهری همدان از 
طریق هماهنگی تمامی فرایندهای مطالعاتی شهرداری اعم 
از تفکر، پژوهش، مطالعه، نوآوری، یافتن راه کارهای نوین و 

موارد دیگر است.
با نگاهی به جزئیات این موارد می توان دریافت که تمام 
آن ها نیاز به تخصص بســیار بالا در جهت کمک به توسعه 
پایدار شــهر دارند اما چیزی که در ســوابق کاری مدیران، 
کارشناسان و مسؤولان شهری وجود دارد گویای این است 
کــه برآیند فعالیت این ســازمان مطابق با هدف و فلســفه 
وجودی این سازمان نیســت، درحالی که هدف این سازمان 
همان طــور که از نامش پیدا اســت مطالعــه و برنامه ریزی 
شــهری است اما متأســفانه آنچه در شــهر همدان به وفور 
وجود دارد پروژه ها و زیرساخت هایی است که به صورت غیر 
کارشناسی و در راســتایی اهدافی مبهم ایجاد شده اند و از 
طرفی نیز هیچ یک از مدیران، خود را نسبت به مدیر قبلی و 

عملکرد وی مسؤول نمی داند. 
مصداق این موضوع را می توان در ایجاد شهرک صنعتی 
الوند جهت انتقال واحدهای صنعتی و کارگاه های سنگ بری 
واقع در بلوار بهشت و نیز ایجاد 2 پایانه خودرو های سنگین 
و نیمه ســنگین در بلوار مذکور و حوالی میدان امام حسن 
)ع( نام برد چراکه این روزها نه از انتقال واحدها به شهرک 
الوند خبری هســت و نه خودروهای سنگین در پایانه های 
ایجادشده مستقر شده اند بلکه درست در همان مکان قبلی 
یعنی اطراف میدان امام حسن )ع( این سنگ قبرها و   مصالح 

ساختمانی هستند که به مسافران خیرمقدم می گویند.
در پیگیری هایــی که روزنامه ســپهرغرب در راســتای 
وظایف خود داشت از مدیر منطقه 3 شهرداری در خصوص 
عــدم کارایی مکان های در نظر گرفته شــده ســؤال کرد و 
وی در پاســخ گفت که این امر نشــان دهنده عملکرد غیر 
کارشناسی شهردار قبل است و از طرفی نیز به خرید زمینی 
به متراژ 10 هکتار اشــاره و عنوان کرد که قرار اســت این 
مکان برای انتقال واحدهای سنگ بری و واحدهای صنعتی 

بلوار بهشت در نظر گرفته شود. 
حال این ســؤال مطرح می شــود که آیا ارگان و یا فرد 
خاصی وجود دارد که نسبت به هدر رفت بیت المال پاسخگو 
باشــد؟ پس بر آن شــدیم تا دراین باره با رئیس کمیسیون 
نظارت، حقوقی و اداری شــورای اســلامی شــهر همدان 

گفت وگویی را ترتیب دهیم که در ادامه می خوانید:

ســید مسعود عســگریان با تأکید بر اینکه نباید با بیان 
برخی از مســائل مدیران قبلی را زیر سؤال برد، گفت: این 
شــهرک توسط شــهردار وقت همدان در راســتای انتقال 
کاربری های صنعتی آلاینده از بلوار بهشت صورت پذیرفت.

وی با بیان اینکه اساســاً زمین تملک و تفکیک شده در 
آن برهه زمانی، فاقد ســند ثبتی بوده، عنوان کرد: باوجود 
گذشت 3 دهه از آن زمان تاکنون برای قطعات تفکیک شده، 
ســند ثبتی تهیه نشده است بنابراین شــاید مهم ترین علت 
عدم استقبال مالکان کارگاه ها و واحدهای سنگ بری از این 

شهرک همین مسئله باشد.
عســگریان با بیان اینکــه این اراضی جــزء زمین های 
مزروعی بــوده، تصریح کرد: البته ذکر ایــن نکته ضروری 
اســت که در آن برهه زمانی این شــهرک در آخرین نقطه 
شهری یعنی شهرک الوند فعلی پیش بینی شده بود اما امروز 
این شــهرک بنا به تغییرات، خود به جزئی از شــهر تبدیل 

شده است.
وی ادامه داد: امروزه املاک شــهروندان با ســند ثبتی 
ارزش پیدا می کند پس ما به دنبال آن هستیم با اقدام های 
کارشناســی شده جدید از مشــکلات پیش آمده در گذشته 

جلوگیری کنیم.
رئیس کمیسیون نظارت، حقوقی و اداری شورای اسلامی 
شــهر همدان با بیان اینکه تاکنون در راستای انتقال کسبه 
بلوار بهشــت به شــهرک الوند تلاش هــای فراوانی صورت 
پذیرفته، گفت: در حال حاضــر چاره ای جز در نظر گرفتن 
زمینی جدید نداریم و ناگزیر اراضی در نظر گرفته شده قطعاً 
بعد از میدان امام حســن )ع( خواهد بود که بخشی از این 
اراضی دولتی و قســمتی متعلق به بخش خصوصی اســت 
پس باتوجه به طرح تفضیلی این شهرک در منطقه صنعتی 

شهری احداث خواهد شد.
عســگریان افزود: بااین وجود مطلبی که بنده ذکر کردم 
تضمینی و قطعی نیســت چراکه بخشی از کار باید با اعمال 
قانون صــورت پذیرد که ایــن امر هماهنگــی و همکاری 

دستگاه های ذی ربط و همراهی قانون را می طلبد.
مع الوصف با توجه به آنچه گفته شــد امید است مدیران 
و کارشناسان مرکز مطالعات و پژوهش های شهرداری و نیز 
مدیران شهری همدان بیش ازپیش از نظرات کارشناسان در 
تصمیم گیری ها بهره مند شــود تا در آینده بار دیگر شــاهد 

هدر رفت بیت المال نباشیم.

خبــر

استانها
sepehr.ostanha@gmail.com

خبر:راه چم سرخ بعد از 14 سال به اتمام نرسید.
 لابد چون چم وخمش زیاده و سرخم که هست.

سخنران: هدف بانک ها گره گشایی از تولید باشد.
 البته پس از باز کردن گرهای خودشان

وزيــر: تا رســیدن به وضعیــت مطلــوب اقتصادی، 
فاصله داریم.

 فاصله که داریم، شما بگو چقدر؟
بــرای هماهنگی تیم  تغییرات مدیــران  لرســتان:

مدیریتی است.
 مگــر جاهــای دیگــر و وقت های دیگــر برای 

چیست؟
فيلم: اشنوگل برای ندیدن اکران شد.

 ولی عده پرشماری آن را دیدند.
شهر: نورپردازی شهری چیست؟

 به نوعی پرداختن به نور اســت که شــهر بشود 
نورعلی النور.

خبر:70 درصد مردم کارت هوشمند دریافت کرده اند.
 30 درصــد باقی هم به هوش اند که امتیازی از 

دست نرود.
علومپزشــکی: جمع آوری قلیــان نیازمند مداخله 

شهرداری است.
 البته باید حق سختی کار هم بگیرند.

لرســتان: ثبت نام 800 سرباز برای شرکت در دوره های 
مهارتی.

 این نوع زرنگی هم خود نوعی مهارت است.
قرارگاهخاتم:ده میلیارد دلار از دولت بستانکاریم.

 مبلغ ریالش را بفرمائید تا تقدیم گردد.

تلخکخان

توسط کمیته امداد استان همدان انجام شد؛
اعطای یک میلیارد و 123 میلیون 
تومان کمک هزینه جهیزیه و هدیه 

ازدواج

سپهرغرب،گروهاســتانها:يکميلياردو123
ميليونتومانکمکهزينــهجهيزيهوهديهازدواج
امداد نيازمندتحتحمايــتکميته بهزوجهــای
استانهمداندرهشتماههنخستامسالپرداخت

شدهاست.
به گزارش ســپهرغرب به نقل از ســایت خبری کمیته 
امداد، معاون حمایت و سلامت کمیته امداد استان همدان 
بــا بیان اینکــه این نهــاد به تمامی دختران و پســران دم 
بخت و بانوان در آســتانه ازدواج مجدد تحت حمایت خود 
کمک هزینه ازدواج پرداخت می کند، گفت: در هشــت ماهه 
نخســت ســال 96، هزار و 96 پرونده در این ســه قسمت 
تشــکیل  شده است که تاکنون 523 نفر از این زوج ها موفق 

به دریافت جهیزیه شده اند.
جعفر هاشمی با بیان اینکه 523 مددجوی همدانی امسال 
با اختصاص یک میلیارد و 123 میلیون تومان راهی خانه بخت 
شدند، عنوان کرد: هدف از اعطای کمک هزینه تأمین جهیزیه 
و هدیه ازدواج به نوعروســان و فرزندان پسر خانوارهای تحت 

حمایت، ترویج سنت های حسنه اسلامی است.
وی با اشــاره به اینکــه در کنار پرداخــت کمک هزینه 
ازدواج به زوج های نیازمند تحت حمایت کمیته امداد استان 
همدان دوره های آموزشــی و مشاوره ای قبل از ازدواج برای 
ایــن گروه از جامعه هدف برگزار می شــود، افزود: برگزاری 
دوره های آموزشی و مشاوره های قبل از ازدواج به نوعروسان 
موجب می شود ازدواج های صورت گرفته بین جامعه هدف 

این نهاد پایدارتر شود.
هاشمی با بیان اینکه سقف پرداخت کمک هزینه ازدواج 
به مددجویان تحت حمایت سه میلیون تومان است، تصریح 
کرد: نوعروسان و بانوان تحت حمایت، از کمک هزینه خرید 
جهیزیه دو تا ســه میلیون تومانی و پسران تحت حمایت از 

هدیه ازدواج یک میلیون تومانی بهره مند می شوند.
معاون حمایت و ســلامت کمیته امداد همدان با اشاره 
به اینکه با یاری خیران می توانیم گام های مؤثرتری را برای 
تأمین جهیزیه نوعروســان تحت حمایــت برداریم، گفت: 
خیران می توانند با مراجعــه حضوری به اداره کمیته امداد 
استان، شمار گیری #081 *8877 * و یا نرم افزار سکه از 
طریق تلفن همراه در تأمیــن منابع موردنیاز جهیزیه افراد 

نیازمند این نهاد مشارکت کنند.

264 واحد سفالگری لالجین 
از نعمت گاز بی بهره اند

سپهرغرب،گروهاستانها:مديرعاملشرکتگاز
استانهمدانازگازرســانیبه120واحدسفالگری
شهرلالجيندرسالجاریخبردادوگفت:امسالاز
574واحدســفالگریموجوددرسطحشهرجهانی

لالجين120واحدگازدارشدند.
محمدمهدی مهدوی اظهار کرد: 574 واحد ســفالگری 
در سطح شهر لالجین فعالیت دارند که براساس هدفگذاری 
باید امســال این تعداد به 300 واحد گازرســانی برسد در 
حالیکه به علت مورد تأیید نبودن از ســوی ســازمان های 

متولی، امکان اشتراک گاز برای آنها فراهم نبود. 
وی با اشاره به اینکه هدف از عدم گازرسانی به واحدهای 
سفالگری شهر لالجین انتقال این واحدها به شهرک سفال 
بود، تصریــح کرد: با توجه به اینکه قرار بود تمام واحدهای 
سفال به شهرک سفال منتقل شوند تأسیسات گاز لالجین 
براســاس مصرف خانگی و تجاری طراحی شــده بود و این 

واحدها از سوخت مایع استفاده می کردند. 
مهدوی با بیان اینکه واحدهای ســفالگری شهر لالجین 
70 میلیون لیتر نفت سفید در سال مصرف دارند، ادامه داد: 
از زمانی که شهر لالجین به عنوان شهر جهانی سفال انتخاب 
شد استانداری و میراث فرهنگی قبول کردند که این تعداد 

از واحدها در سطح شهر باقی بمانند. 
مدیرعامل شرکت گاز استان همدان خاطرنشان کرد: در 
مجموع 310 واحد سفالگری گازدار هستند به طوریکه طی 

سال گذشته و سالجاری 190 واحد گازدار شدند. 
وی بیان کرد: هنوز 264 واحد گازرســانی نشــده و از 
نفت گاز اســتفاده می کنند و در صورتی کــه تعیین تکلیف 
شوند و مســائلی که با شــهرداری و نظام مهندسی دارند، 

برطرف شود، عملیات گازرسانی انجام خواهد شد.
مهدوی با اشاره به اینکه تعدادی از واحدهای سفالگری 
در داخل منازل فعالیت دارند، گفت: نیاز اســت تأسیسات 
گازرسانی داخل شــهر را تقویت کنیم که در حال طراحی 

هستیم.

خبــر

در جلسه ستاد تسهیل و رونق تولید استان همدان مطرح شد:

هشدار نیکبخت به جهاد و بانک کشاورزی 

طاهره - اســتانها گروه سپهرغرب،
ترابیمهــوش:اســتاندارهمدانضمن
گايهمندیازوضعيتاعطایتســهيات
بخشکشاورزی،گفت:از527طرحیکه
دراينبخشبهبانکمعرفیشدهتنها158

موردبهنتيجهرسيدهاست.
محمدناصر نیکبخت در جلسه ستاد تسهیل 
و رونق تولید با ابراز تأســف از اینکه هنوز 100 
طرح در نوبت بررســی بانک کشــاورزی است، 
اظهار کرد: نماینده جهاد کشاورزی باید پیگیر 
عقد قرارداد طرح های این بخش در بانک باشد.

وی با اشــاره به یکی از طرح های مشکل دار 
برای دریافت تســهیلات، گفــت: امور آب باید 
بر نصب کنتور هوشــمند نظارت جدی داشته 
باشد اما واحدی که سال هاست فعالیت می کند 
و پروانه بهره برداری دارد نیازی به اســتعلام و 

مجوزهای جدید ندارد.
نیکبخــت خطــاب بــه مدیر شــعب بانک 
کشــاورزی، اظهار کرد: در خصوص یک طرح 
دامداری برای اخذ تســهیلات، ســند با مجوز 
بهره بــرداری در رهن بانک قرارگرفته اما دوباره 
تمام اســتعلام ها از سر گرفته شده پس به نظر 
می رســد مدیر شعب بانک کشاورزی زود تحت 

تأثیر جو همدان قرار گرفته است.
استاندار همدان با بیان اینکه برای این طرح 
از شــرکت گاز، برق، تأمین اجتماعی، دارایی، 
اوقاف و امــور خیریه، منابــع طبیعی، میراث 
فرهنگی، راه و شهرســازی، جهاد کشاورزی و 
ثبت اسناد استعلام شده درحالی که پروانه کسب 
و بهره بــرداری دارد و یک بار این مراحل را طی 
کرده است، عنوان کرد: چرا این واحد دوباره باید 
برای دریافت سرمایه در گردش استعلام بگیرد.

وی تصریــح کــرد: در ایــن پرونــده تنها 
مهلت مجوز بهره برداری آب به پایان رســیده 
اما بااین وجود مالک این دامداری 9 اســتعلام 
را پیگیــری و وقــت زیادی را بــرای آن صرف 

کرده است.
نیکبخت با اشــاره به اینکه مشــکل ایجاد 
شــده به عنوان ضعــف در عملکرد رئیس جهاد 
کشــاورزی اســتان نیز محســوب می شــود، 
اظهار کرد: آقــای رضوانی جلال بزرگ خانواده 
کشــاورزی اســتان اســت پس بایــد چنین 

موضوعاتی را پیگیری کند.

دريافتاســتعامدوبارازسوی
بانکمردمآزاریاست

بانــک می گویــد مجــوز  ادامــه داد:  وی 
بهره بــرداری آب ایــن طرح به پایان رســیده 
که این درســت اســت و باید تمدید شــود اما 
درخواســت انجــام مابقی اســتعلام ها، به واقع 

مردم آزاری است.
اســتاندار همدان در ادامه با بیان اینکه بنده 
به عنوان اســتاندار هزاران مشغله کاری دارم و 

طرح های ســتاد تســهیل تنها یکی از کارهای 
من اســت، گفت: این طرح ها به اندازه ای برای 
من مهم اســت که نمی توانم در جلســه ستاد 
تسهیل شــرکت نکنم؛ رئیس جهاد کشاورزی، 
خود پیگیر مشــکل این طرح شــود چراکه اگر 
پیگیری کند چیزی از شــأن او کم نمی شود و 
نمی گویند مدیرکل وارد طرح جزئی شده است.

نیکبخــت در بخش دیگری از جلســه به 
اقتصــادی و دارایی اســتان  امور  مدیــرکل 
همدان دســتور داد که میزان بدهی مالیاتی 
یکی از طرح هــای دامداری اســتان را برای 
پاسخ به اســتعلام بانک جهت اخذ تسهیلات 

کند. بررسی 
وی با اشــاره به فعالیت چند بانک تخصصی 
ازجمله؛ بانک رفاه، صنعت و معدن و کشاورزی، 
اظهار کرد: تاکنون مشــکلی از سوی مدیرکل 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی اســتان با بانک رفاه 
و یا از ســوی رئیس صنعت، معدن و تجارت با 
بانک صنعت و معدن اعلام  نشده اســت بااینکه 
اعطای تسهیلات هریک از طرح های این بانک 

کمتر از 10 میلیارد تومان نیست.
افــزود: رئیس  اســتاندار همدان همچنین 
جهاد کشاورزی اســتان باید مشکلات موجود 
بین طرح ها و بانک کشــاورزی را برطرف کند 
چراکه اگر مشکلات حل می شد باید پرداختی 

این بانک از 250 میلیارد تومان عبور می کرد.
نیکبخت با بیــان اینکه تصور ما این بود که 
باید به متقاضیان بخش کشــاورزی بگوییم که 
از خودشان دفاع کنند، اذعان کرد: متقاضیانی 
که امروز در ستاد تســهیل حضور پیدا کردند 
خود بر مقررات و ضوابط آگاه اند و اگر وضعیت 
این افراد که ســر و زبان، استعداد سخنوری و 
بیان ادله دارند، این اســت دیگر متقاضیان باید 

چه کار کنند؟
وی با اشاره به اینکه فکر می کنم مدیر بانک 
کشاورزی اســتان نمی رســد طرح های دارای 
مشــکل را پیگیری کند، عنوان کرد: طرح هایی 
که با پیچ وتاب و مشکلات مواجه می شوند باید 

توسط مدیر بانک موردبررسی قرار گیرد.
اســتاندار همدان با تأکید بــر اینکه بنده از 
بانک کشــاورزی رضایت کامل دارم، گفت: اما 
این رویه را نمی پســندم که کارها معطل بماند 
بااینکه مدیرعامل بانک کشــاورزی در کشــور 

هماهنگی و همکاری خوبی دارد.
نیکبخــت با بیان اینکه ایــرادات طرح های 
متقاضــی تســهیلات هم بــه ســازمان جهاد 
کشاورزی و هم به بانک می گردد، افزود: رئیس 
سازمان و مدیر بانک باید باهم طرح ها را بررسی 
می کردند و به نظر من باید تعامل این دو بخش 

با یکدیگر بیشتر شود.
وی در ادامه خاطرنشــان کــرد: از عملکرد 
معاون ســرمایه گذاری سازمان جهاد کشاورزی 
راضــی نیســتم چراکه 527 طــرح را به بانک 

معرفی کرده و 158 مورد به نتیجه رسیده است.
رئیــس صنعت، معــدن و تجارت اســتان 
همــدان نیز در ادامه این جلســه با بیان اینکه 
252 میلیارد تومان تســهیلات تا پنج شــنبه 
گذشته پرداخت شده اســت، اظهار کرد: از این 
میزان 152 میلیارد تومان در سامانه بهین یاب 
ثبت شده و صد میلیارد تومان باقی مانده نیز در 

این سامانه ثبت خواهد شد.
حمیدرضــا متین با اشــاره بــه اینکه روز 
گذشــته نیز بانک تجارت ده میلیارد تومان به 
فولاد جعفری تسهیلات پرداخت کرده و میزان 
پرداختی ها بــه 162 میلیارد تومان رســیده، 
عنوان کــرد: بــه 125 واحد کشــاورزی، 23 
میلیــارد و یک صد میلیون تومان و به 45 طرح 
صنعتــی مبلغ 240 میلیارد تومان تســهیلات 

پرداخت شده است.
متین با اشاره به درخواست شرکت فرآوری 
ســیب زمینی الوند برای پرداخت پنج میلیارد 
تومان تسهیلات، خاطرنشان کرد: سند ملکی به 
ارزش 23 میلیارد و 900 میلیون تومان از سوی 

این مالک این شرکت به بانک ارائه شده است.
وی ادامــه داد: این شــرکت باید فهرســت 
ماشین آلات موردنیاز خود را به بانک ارائه دهد 
تا بتوان ســرمایه در گردش در اختیار آن قرار 

داد.
رئیس ســازمان جهاد کشــاورزی اســتان 
همدان نیــز در ادامه با بیــان اینکه در بخش 
کشاورزی از 527 طرح معرفی شده، 158 مورد 
به ارزش 30 میلیارد تومان عقد قرارداد شــده، 
گفت: 17 میلیارد تومان تســهیلات از ســوی 
بانک کشاورزی پرداخت شده و به نوعی می توان 
گفــت از 164 طرح 65 طرح بــه مرحله عقد 

قرارداد رسیده است.
منصور رضوانی جــلال افزود: اغلب مصوبات 
بانک کشــاورزی منجر به عقد قرارداد شــده و 
یک صد پرونده نیز در نوبت عقد قرارداد هستند.

چهکســیپاســخگویضرر4
ميلياردتومانیمناست

مدیرعامل شــرکت بســته بندی محصولات 
غذایی میواریــا همدان نیز به خســارت چهار 
میلیارد تومانی ایــن طرح به دلیل تأخیر بانک 
کشاورزی در پرداخت تســهیلات اشاره کرد و 
گفت: ســؤال ما این اســت که مشکل طرح ما 
چیســت؟ چرا باید ســرمایه، 35 نفــر نیروی 

انسانی و آبروی این مجموعه زیر سؤال برود.
احســان جهانی با اشــاره بــه اینکه ما پای 
صندوق رفتیم و به آقــای روحانی رأی دادیم، 
عنوان کرد: ما از استاندار به عنوان نماینده دولت 
در اســتان می خواهیم که پاسخگو باشند؛ من 
در دوران تحریم هــا بــا 800 تریلی تجهیزات، 
کارم را آغاز کردم و حالا چه کســی می خواهد 
پاســخگوی چهار میلیارد تومان خسارت طرح 

من باشد؟
جهانی ادامه داد: ســال گذشته مدیرعامل 
بانک کشاورزی کشــور دستور داد که در شب 
عید تسهیلات به این طرح پرداخت شود اما چرا 

هنوز تسهیلات پرداخت نشده است؟
وی با اشاره به دستور استاندار مبنی بر رفع 
مشکل این طرح و پرداخت تسهیلات در ستاد 
تســهیل نیز، گفت: 10 ماه از دســتور موافقت 
استاندار در این خصوص گذشته اما هنوز اتفاقی 

نیفتاده است.
جهانــی با بیــان اینکه شــرکت میواریا در 
بانک کشــاورزی یکی از طرح های خوب بوده، 
اظهــار کرد: این شــرکت به عنــوان طرح ویژه 
بانک کشــاورزی با 350 میلیون تومان حساب 
فعــال، انتخاب و موردبررســی قــرار گرفت و 
مدیرعامل بانک بــدون وثیقه و با ضمانت خود 
دستور پرداخت تســهیلات را داد اما متأسفانه 
تسهیلاتی پرداخت نشده و بنابراین شرکت دچار 

خسارات مالی شده است.
وی ادامــه داد: بااینکه مدت زیادی اســت 
دســتور تعییــن تکلیف بدهی این شــرکت و 
پرداخت تســهیلات به آن صادرشده، نمی دانم 
چرا باید وضعیت به گونه ای شــود که این طرح 
در سه جلسه ســتاد تسهیل و رفع موانع تولید 
اســتان بررســی شــود اما نتیجه ای به دنبال 

نداشته باشد.
در ادامــه یکــی دیگــر متقاضیــان یعنی 
مدیرعامل کارخانه رب صالح آباد نیز با اشــاره 
به راه انــدازی این واحد بــا 10 میلیارد تومان 
سرمایه گذاری، عنوان کرد: از سال 94 تاکنون 
به دنبال دریافت تسهیلات هستیم اما با یک و 
نیم میلیارد تومان وثیقه نتوانســتیم تسهیلات 

دریافت کنیم.

نمیدانمچراوامــمراپرداخت
نمیکنند

اسدی افزود: تمام مجموعه بانک کشاورزی 
با پرداخت تســهیلات موافق هستند اما دلیل 

اینکه چرا وام پرداخت نمی شود را نمی دانم.
وی ادامه داد: بدهی ما به بانک 49 میلیارد 
ریال و درخواست ما برای اخذ تسهیلات نیز 30 

میلیارد ریال است.
گفتنی است؛ اســتاندار همدان در خصوص 
مشکلات مطرح شــده دســتور داد که مسائل 
مطرح شــده در جلسه توســط رئیس سازمان 
جهاد کشــاورزی و مدیــر امور شــعب بانک 
کشــاورزی استان، روز دوشــنبه 27 آذرماه با 
حضور در تهران و جلســه بــا مدیرعامل بانک 

کشاورزی کشور پیگیری و برطرف شوند.
همچنین نیکبخت در طول جلسه نیز چند 
تماس تلفنی با مدیران ارشــد بانک کشاورزی 
کشــور برقرار کرد و خواستار هماهنگی با مدیر 

استان جهت رفع موانع شد.

قائم مقام رئیس دانشگاه علوم پزشکی همدان:

سند سلامت اجتماعی دانشگاه علوم پزشکی همدان در حال تدوین است
ســپهرغرب،گروهاستانها:قائممقام
رئيسدانشــگاهعلومپزشــکیهمدان
دانشگاه اجتماعی ســامت سند گفت:
علومپزشــکیهمدانباهمکاریمراکز
انديشگاهسامتودستگاهها تحقيقاتی،
وسازمانهایمرتبطدرحالتدويناست.

رشــید حیدری مقدم اظهار کــرد: بر همین 
اســاس و در راستای تحقق اهداف برنامه ششم 
توسعه کشــور و اولویت های اجرایی برنامه های 
وزیر بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی، سند 

سلامت اجتماعی دانشگاه تدوین می شود.

وی افزود: تدوین این ســند به منظور رصد، 
مدیریت و مطالبــه اصلاح مؤلفه های اجتماعی 
برای پیشــگیری از تهدیدها به ابعاد جســمی، 
روانــی و اجتماعــی ســلامت و اولویت هــای 
مداخله ای شامل توسعه سازمان های غیردولتی 
و خیریه بــا انگیزه و مســئولیت اجتماعی در 
حــوزه ســلامت و بــا درنظر گرفتــن رویکرد 
مشارکت مردم و همکاری های بین بخشی برای 

اجتماعی کردن سلامت انجام می شود.
قائــم مقام رئیس دانشــگاه علوم پزشــکی 
همــدان با اشــاره به اهمیت موضوع ســلامت 

اجتماعــی گفت: امروزه ســلامت اجتماعی به 
عنوان یکی از ابعاد ســلامت در کنار ســلامت 
جســمی، روانی و معنوی موضوع بسیار مهمی 

است.
وی بــا تاکید بر اینکه دیگر ســلامتی تنها 
عاری بــودن از بیماری های جســمی و روانی 
نیســت، اظهار کرد: چگونگی عملکرد انسان در 
روابط اجتماعی و تفکر وی در مورد اجتماع نیز 
به عنوان معیارهای ارزیابی ســلامت فرد و در 

سطح کلان جامعه محسوب  می شود.
حیدری مقــدم فقــدان ســلامت اجتماعی 

را حاصــل عدم جذب افــراد در چارچوب های 
اجتماعی و در نتیجه عدم جامعه پذیری صحیح 
آنان دانست و گفت: ســلامت اجتماعی عامل 
مهمی در کنترل آســیب ها و مسائل اجتماعی 
و حفظ نظم اجتماعی و در نهایت تأمین امنیت 

اجتماعی است.
وی با تاکید بر اهمیت تدوین ســند سلامت 
اجتماعی دانشگاه اظهار داشت: ارتقای سلامت 
اجتماعی بــدون همکاری و مشــارکت مردم، 
نهادهــا و دســتگاه های گوناگــون دخیل در 

سلامت امکان پذیر نخواهد بود.
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مدیر کل استاندارد استان همدان مطرح کرد
استاندارد ملی در حوزه نمادهای 
گرافیکی بسترساز تقویت کالاها 

و خدمات
استانها: گروه سپهرغرب،
مديرکلاســتاندارداســتان
همدانبااشــارهبــهاينکهبا
ملی استانداردهای از استفاده
گرافيکی نمادهــای حوزه در
تقويت برای مناســب فرصتی
کالاهــاوخدماتواردشــده

بهکشورايجادمیشــود،گفت:استفادهازنمادهای
گرافيکیمیتواندبهعنوانزيرساختبرایسازمان

بينالمللیاستانداردموثرباشد.
محمد مددی روز گذشــته در حاشــیه جلســه ترمیم 
متناظر نمادهای گرافیکی در اداره کل اســتاندارد در جمع 
خبرنگاران اظهار کرد: امروز تشکیل کمیته متناظر 145 در 
سازمان ملی استاندارد به نام کمیته استاندارد استان همدان 
تصویب شــده که در نخستین جلســه برگزاری این کمیته 
انتخابات رئیس، نایب رئیس و دبیر کمیته متناظر ســازمان 

بین المللی استاندارد نیز انجام می شود.
وی افزود: "ان ای تــی" در حوزه نمادهای گرافیکی به 
عنوان نماینده کشــور ایران در راستای مشارکت و بازنگری 
استانداردهای مختلف با استفاده از نظر متخصصین، نخبگان 
سراسر کشور با مدیریت این کمیته در استان همدان فعال 

خواهد شد.
مدیرکل اســتاندارد استان همدان ادامه داد: ساختار این 
کمیته توسط گروه هنر دانشــگاه بوعلی سینا شکل گرفته 
و می تواند در ترویج و تقویت اســتانداردهای ملی در حوزه 
نمادهــای گرافیکی که یکــی از مولفه های موثر ســازمان 
استاندارد اســت در جهت بازنگری و تدوین استانداردهای 

کشور فعالیت کند.
وی با اشاره به اینکه با استفاده از این استانداردهای ملی 
فرصتی مناســب برای تقویت کالاها و خدمات وارد شده به 
کشور ایجاد می شود، گفت: اســتفاده از نمادهای گرافیکی 
می تواند بــه عنوان زیرســاخت برای ســازمان بین المللی 
اســتاندارد موثر باشــد و همچنین مزیت های خوبی را نیز 

برای استان و کشور به دست آورد.
مددی با بیان اینکه سازمان بین المللی استاندارد هر ساله 
در قالب پوســتر پیامی را به کاربــران خود منتقل می کند، 
خاطرنشــان کرد: امســال این پیام به عنوان "استانداردها 

شهرها را هوشمند می کنند" عنوان شده است.
وی با اشاره به اینکه همدان پایتخت تاریخ و تمدن ایران 
زمین اســت، تصریح کرد: امیدواریم در خصوص نمادهای 
گرافیکــی بتوانیم در تدویــن و بازنگری اســتانداردی که 
می تواند به توســعه اقتصاد کشور در حوزه صنایع دستی و 
مولفه هــای دیگر هنری وجود دارد کمــک کنیم تا هم در 

کشور و هم در عرصه جهانی در این زمینه فعالیت کنیم.

خبــر

استانها
sepehr.ostanha@gmail.com
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روابطعموميادارهکلدامپزشکياستانهمدان

مدل 1383خودروي سواري پژو 405 1 

مدل 84خودروي مزدا دوکابين 2 

 مدل 1382خودروي مزدا دو کابين3 

 مدل 1382خودروي مزدا دوکابين4 

ادارهکلدامپزشکياستانهمدان در نظر دارد کالاهاي خود به شرح مذکور و با جزئیات مندرج 
در اســناد مزایده را با بهره گیري از سامانه تدارکات الکترونیکي دولت )setadiran.ir( و با شماره 

مزایده 100963305000001 به صورت الکترونیکي به فروش برساند.
زمان انتشار آگهي در ســایت مورخه96/9/27مي باشد، مهلت دریافت اسناد و بازدید ازتاريخ
96/9/27ســاعت8صبحالي96/10/8ساعت14مي باشد، مهلت ارســال پیشنهاد ازتاريخ
96/10/9لغايت96/10/19ساعت14مي باشد، زمان بازگشایي96/10/20ساعت10زمان اعلام 
به برنده اول 96/10/21 مي باشد و محل بازگشایي و اعلام برنده ساختمان اداره کل دامپزشکي استان 

همدان مي باشد.
ضمناً رعایت موارد ذیل الزامي مي باشد:

1. برگزاري مزایده صرفاً از طریق سامانه تدارکات الکترونیکي دولت مي باشد و کلیه مراحل فرآیند 
مزایده شامل خرید و دریافت اسناد مزایده ) در صورت وجود هزینه مربوطه (، پرداخت تضمین شرکت 
در مزایده ) ودیعه(، ارسال پیشنهاد قیمت، بازگشایي پاکات، اعلام به برنده، واریز وجه مزایده و تحویل 

کالا در بستر سامانه از این طریق امکان پذیر مي باشد.
2. پیشــنهاد مي گردد با توجه به تنوع کالاهاي مطرح شده در مزایده قبل از ارائه پیشنهاد از اقلام 
موضوع مزایده واقع در پارکینگ اداره کل دامپزشــکي اســتان به نشاني بلوار ملت روبروي اداره جهاد 

کشاورزي شهرستان همدان بازدید به عمل آورید.
3.اگر سپرده بصورت فیش بانکي یا ضمانت نامه باشد مزایده گر مي بایست نسبت به بارگذاري فیش 
یا ضمانت نامه مربوطه در ســامانه مزایده و تحویل اصل فیش به دســتگاه مزایده گذار اقدام نماید در 

غیر اینصورت صرفاً بارگذاري در سامانه کفایت مي نماید.
4. علاقمندان به شرکت در مزایده مي بایست جهت ثبت نام و دریافت گواهي الکترونیکي ) توکن( 

با شماره هاي ذیل تماس حاصل نمایند.
مرکزپشتيبانيوراهبريسامانه: 021-41934

دفترثبتناماستانتهران: 88969737 و 85193768
ادارهکلدامپزشکياستانهمدان: 08132651801-4

اطلاعات تماس دفاتر ثبت نام سایر استانها، در سایت سامانه)www.setadiran.ir(بخش ثبت 
نام پروفایل مزایده گر موجود است.

نماینده مردم بهار و کبودرآهنگ در مجلس شورای اسلامی عنوان کرد:

روند کند تأمین زیرساخت ها در شهر جهانی سفال
رئیس انجمن دوستی ایران و استرالیا: لزوم تعامل مسؤولان، مردم و هنرمندان برای استفاده از ظرفیت شهر جهانی سفال

گمار: -سميرا استانها گروه سپهرغرب،
بهاروکبودرآهنگدرمجلس نمايندهمردم
شورایاســامیگفت:قبولداريمروندکار
درلالجينباتوجهبهعنوانیکهگرفته،کند
اســتامابخشعمدهایازاينکاربهدليل
عدمتأمينبودجهومشکاتعديدهدراين

ميانمحققنشدهاست.
لالجین پایتخت ســفال ایــران، یکی از مناطق 
گردشگری اســتان همدان و مهد پرورش و زیست 
هنرمندانی اســت که با سرانگشت هنرمندانه خود 
ســفال را در قالب ها و طرح های گوناگون به ایران 
و جهان عرضه می کنند؛ هنرمندانی که دســت در 
دست، آب در خاک، پای در چرخ و چشم در سفال 
با آب وخاک زندگی می ســازند. صحبت از شهری 
اســت که بیش از 90 درصد مردم آن با این هنر و 
صنعت زندگــی می کنند و تلاش های آن ها در این 
هنر عظیم باعث شده تا شهر جهانی سفال را از آنِ 

لالجین کنند. 
خانه هایی کــه معمولاً طبقه پایین آن ها کارگاه 
بوده و شــاید رمز ماندگاری و موفقیت لالجینی ها 
عجین شــدن زندگیشــان با این هنر باشد. اما کار 
تنها به کسب این عنوان ختم نمی شود و شاید آغاز 
راهی باشــد برای نشان دادن و حفظ گنجینه ای از 
آثار فرهنگ و تمدن مردم اســتان همدان و ایران 
به جهانیــان، که این عنوان الزاماتــی را می طلبد 
که مــردم، صنعتگران و هنرمنــدان این عرصه و 
مســؤولان باید برای آن تلاش کــرده و کمبود ها 
را برطرف ســازند تا با فراهم کردن زیرساخت های 
لازم، از این ظرفیت بیشترین بهره را داشته باشند.

در شــماره های قبل به بررسی جوانب مختلفی 
از شــهر جهانی ســفال پرداخته و مشــاهدات و 
گزارش های خود را دراین باره ارائه دادیم، آنچه در 
این شــماره می خوانید صحبت های نماینده مردم 
بهار و کبودرآهنگ در مجلس شــورای اســلامی و 
کارشناس گردشــگری پیرامون شهر جهانی سفال 

است:
نماینــده مردم بهــار و کبودرآهنگ در مجلس 
شورای اســلامی با بیان اینکه اقدامات خوبی برای 
ورودی شهر لالجین صورت گرفته، عنوان کرد: باید 
تلاش بیشــتری در این راستا انجام شود کما اینکه 
طرح هایی نیز برای زیباسازی دو ورودی  شهر ارائه 

شده اما چیزی که مسؤولان محترم اعم از استاندار، 
فرماندار و میراث فرهنگی و گردشگری به دنبال آن 

بوده اند تاکنون محقق نشده است.
محمدعلــی پورمختار تصریح کرد: طرحی برای 
ســاماندهی و زیباســازی لالجین وجــود دارد که 
بخشی از آن انجام شده و بخشی از آن نیز در حال 

اجرا و نیازمند بودجه است.
برایايجــاددبيرخانهمنتظرتأمين

بودجههستيم
وی با اشــاره به لــزوم ایجــاد دبیرخانه دائمی 
شــهر جهانی لالجین جهت به عهده گرفتن بخش 
عمــده ای از کار، گفت: اســتاندار همــدان نیز در 
بازدیدی که از لالجین داشــت بر این مسئله تأکید 

کرد.
پورمختار افــزود: طرح های خوبی در این زمینه 
توســط اساتید دانشــگاه بوعلی ارائه شده است که 
برای اجرای آن منتظر تأمین بودجه هستیم و اگر 
این دبیرخانه ایجاد شــود بخش مهمی از کار پیش 

خواهد رفت.
نماینــده مردم بهــار و کبودرآهنگ در مجلس 
شورای اســلامی با اشاره به اینکه »دهکده سفال« 
موضوع دیگری اســت که ذیل شهر جهانی سفال 
پیش بینی و برای این منظــور نیز طرح هایی ارائه 
شده و در حوزه سرمایه گذاری بخش خصوصی در 
این حوزه موظف به انجام کار اســت، تصریح کرد: 
در حــال حاضر از ســرمایه گذاران بومی لالجین و 
غیربومی دو نفــر اعلام آمادگی کــرده و از محل 
مــورد نظر بازدیــد کرده اند که شــکل گیری این 
دهکــده می تواند به عنوان یک مرکز و مرجع بزرگ 

گردشگری باشد.
وی بــا تأکید بــر اینکه زیباســازی بخش دوم 
ورودی اصلی شــهر از ســمت بهار به میدان امام 
)ره( نیازمند این اســت که همانند بخش نخســت 
باشــد، اظهار کــرد: در این خصوص جلســاتی با 
حضور مسؤولان برگزار و تصمیماتی نیز اخذ شده  
که شــهردار جدید نیز موظف به رسیدگی است تا 
پویایی لازم برای این شــهر با فضاســازی مناسب 

ایجاد شود.
پورمختار بــا اعلام اینکــه گفت وگوهایی برای 
عرضه محصولات و تولیدات دستی لالجین در یک 
مجتمع گردشگری جنب کاخ گلستان تهران انجام 
شده، خاطرنشان کرد: با هماهنگی مسؤول مجتمع 
گردشگری مقرر شــد محصولات تولیدکنندگان و 
صادرکنندگان لالجین در این مکان عرضه شود تا 
هم نمایشــگاه محصولات و تولیدات ما باشد و هم 
بازاریابی برای فــروش عمده که امیدواریم با توجه 
به حضور گردشگران، معرفی خوبی از صنایع دستی 

ما در آنجا شکل بگیرد.

وی اظهار کرد: قبول داریم روند کار در لالجین 
با توجه به عنوانی که گرفته، کند اســت اما بخش 
عمده ای از این کار به دلیــل عدم تأمین بودجه و 

مشکلات عدیده در این میان محقق نشده است.
نماینــده مردم بهــار و کبودرآهنگ در مجلس 
شــورای یادآوری کرد: با توجه به اینکه بخشی از 
خانه های شــهر لالجین با بافت سنتی حفظ شده، 
تصمیماتی برای ایجاد مراکز تفریحی- گردشگری 
برای اســتفاده از ظرفیت این خانه های قدیمی نیز 
در نظر گرفته شده که می تواند اقدام قابل توجه و رو 

به جلویی ارزیابی شود.
همــدان2018فرصــتبزرگبرای

استاندراستفادهازظرفيتها
پور مختار در پایان با اشــاره به اینکه اســتان 
همدان در ســال آینده میزبــان مجمع بین المللی 
گردشــگری دنیا خواهد بود، یادآوری کرد: با توجه 
به حضور فعالان گردشــگری و توریستی از سراسر 
جهان در ایــن رویداد بزرگ و ظرفیت عظیمی که 
ایجاد می شــود لازم اســت از آن نهایت استفاده را 
کرده و این موقعیت را قدر بدانیم، چنانکه در حوزه 
غار علیصــدر نیز اقداماتی در حال انجام اســت و 
انتظار می رود با حضور گردشــگران تسهیلات لازم 
بــرای آن ها فراهــم و از این ظرفیــت عظیم برای 

استان همدان استفاده شود.
عنوانشهرجهانیسفاليکرويداد
اســتثنايیبرایاســتانهمدانوايراندر

معرفیبهدنيایمدرنيته
مدیرعامل هلدینگ گردشگری فلامینگو با بیان 
اینکه شهر جهانی شدن یک رویداد و فرصت بزرگ 
استثنایی اســت، عنوان کرد: اطلاق این عنوان بر 
شــهر لالجین و به طورکلی استان همدان به جهت 
داشــتن صنایع دستی و ســفال غنی بوده که برای 
همه ما یک شــانس بزرگ اســت تا از این فرصت، 

استفاده بهینه کنیم.
رقیــه حاتمی پور افــزود: مردم، مســؤولان و 
صنعتگــران ایــن هنر بایــد با همــکاری هم، در 
معرفی فرهنگ بومی و زیبایی های طبیعی اســتان 
همدان، اقوام، صنایع دستی، انواع غذاها، سایت های 
گردشــگری، تاریــخ و تمدن و هر آنچــه می تواند 
ظرفیتی در این راستا باشد استفاده کرده و نهایت 

تلاش خود را به کارگیرند.
وی با تأکید بر اینکه استان همدان با داشته های 
غنی خود زبانزد همگان اســت، تصریح کرد: آداب 
و ســنن، صنایع دستی و رسومات تاریخی این شهر 
برای گردشــگران داخلی و خارجــی یک فرصت 

کم نظیر و استثنایی است.
لــزومتاشهمهجانبهمســؤولان،
مردموهنرمنــداندرجهتحفظوارتقای

اينعنوان
و  خارجــی  داخلــی،  گردشــگری  فعــال 
گردشــگری های خاص خاطرنشــان کــرد: توجه 
بیش ازپیش جهانیان به این شــهر و صنایع دستی 
همدان همــکاری جانانه مردم و دولت را می طلبد، 
درواقــع دولت باید زیرســاخت های لازم را در این 
راســتا فراهم کرده و راه را برای تســهیل امور در 

شناساندن این پدیده هموار کند.
حاتمی پور با اشاره به الزامات شهر جهانی شدن، 
گفت: ما اگر بخواهیم شــهری را که جهانی اســت 
معرفی کنیم و پذیرای گردشــگران باشــیم تأمین 
زیرســاخت ها در اولویت اســت امکاناتی از قبیل؛ 
اقامتگاه هــای خوب و بــا امکانات کافــی فارغ از 
این که هتل چند ستاره باشــد، اینکه این مکان ها 
اســتاندارد های لازم را برای پذیرایــی از مهمانان 
داشــته باشــند، داشــتن فرودگاه، خطوط هوایی 
و ریلی مناســب برای انتقال گردشــگران داخلی 
و خارجــی و غیره همگی از مواردی اســت که در 

معرفی این شهر باید فراهم باشد.
وی اظهار کرد: دولت نباید فراموش کند که این 
رویداد نه تنها استان همدان و نه تنها سفال لالجین، 
بلکــه ایــران را در دنیا به منصه ظهور می رســاند 
تا داشــته های خــود را درزمینه منابــع طبیعی و 

گردشگری نشان دهد.
رئیس انجمن دوســتی ایران و استرالیا با اشاره 
بــه نقش مردم در این امر مهــم، افزود: مردم باید 
جایگاهی که صنایع دستی و صنعتگران این عرصه 
دارند را قدر دانســته و با حمایت خود از این هنر و 

صنعت متعالی در توسعه آن گام بردارند.
حاتمی پور بــه نقش هنرمنــدان و صنعتگران 
لالجینی نیز اشــاره و یادآوری کرد: هنرمندان باید 
در تربیــت نیروهای متخصص بــا انتقال دانش و 
تجربه به جوانان با محوریت این هنر ارزشــمند و 
غنــی تلاش کنند و هم چنین مســؤولان نیز برای 
معرفی تولیــدات هنرمندان با اســتفاده از ارتقای 
کیفیت بسته بندی در صادرات، بازاریابی و به دست 
آوردن بازار های جهانی برای این دست ساخته های 

ارزشمند اهتمام ورزند.
وی خاطرنشــان کــرد: پذیرفتن عنوان شــهر 
جهانی به معنای رفتن به ســمت مدرنیته نیست، 
دنیای مــدرن در حال حاضر جهانی اســت که با 
ذات و روح ســنت ها، آیین ها و فرهنگ، آثار سنتی 
و صنایع دســتی ما بیگانه بوده و درواقع این عنوان 
به معنای حفظ داشــته های هنری ما در این راستا 

است.
دردنيــایمدرنيتــهکهخارجیها
ازآنرویگردانهســتنداصالتســنتو

آدابورسومماطرفداردارد

ایــن فعال حوزه گردشــگری ادامــه داد: تجربه 
شخصی بنده نشان داده است که خارجی ها از مدرنیته 
فاصله گرفته و به ســمت آثار و منابع سنتی  گرایش 
دارند، اشتیاق آن ها برای اقامت در مناطق بکر، صرف 
غذاهای سنتی و محلی و موارد دیگر نشان می دهد ما 
باید همه تلاش خود را در حفظ اصالت صنایع دستی، 

رسوم و فرهنگ اصیل خود به کار گیریم.
مدیرعامــل هلدینگ گردشــگری فلامینگو در 
پایان با بیان اینکه دنیای مدرن چیزهای بی شماری 
دارد کــه می توان از آن بهره بــرد، گفت: این روح 
اصالت ســنت ما اســت که طرفدار و طالب دارد و 
همین خصیصه عنوان شــهر جهانی را برای ما به 
ارمغان آورده اســت پس باید زیبایی های سنتی و 
آثار اصیل خود را حفظ کــرده و نگذاریم به آن ها 

خدشه ای وارد شود.
و در پایان اینکه؛ لالجین از مراکز عمده ساخت 
ســفال و ســرامیک ایران و جهان به شمار می رود 
که محصــولات هنرمندان آن علاوه بر شــهرهای 
دور و نزدیک ایران به بســیاری از کشورهای دیگر 
صادر می شــود. با توجه به ظرفیت های ویژه استان 
همدان در حوزه گردشگری و جاذبه های تاریخی و 
طبیعی متعدد، برگزاری اجلاس جهانی گردشگری 
در ایران و به میزبانی همدان در این دوره می تواند 

فرصت بزرگی برای استفاده از ظرفیت ها باشد. 
ثبــت جهانی مرحله نخســت کار بــوده و این 
مراحل بعد از ثبت جهانی اســت که اهمیت بالایی 
دارد. دو ســال از رویداد جهانی شــدن می گذرد و 
هنــوز اتفاق خاصی در جهت تأمین زیرســاخت ها 
و امکانات مناســب این شــهر رخ نداده است، باید 
اذعان کرد نام شــهر جهانی دائمی نیست و اگر در 
طول مدت تعیین شــده این شهر به استاندارد های 
لازم نرسد این عنوان از آن سلب خواهد شد. ثبت 
جهانی شهری همچون لالجین عنوان مهمی بوده و 
بر گردشگری خارجی، اقتصاد محلی، اشتغال زایی و 
توسعه صادرات صنایع دستی به طور مستقیم تأثیر 

دارد. 
لازم به ذکر اســت؛ تلاش های سپهرغرب برای 
گفت وگو با کیوان گردان پیرامون شــهرک صنعتی 
لالجین پاسخ نداده و موفق به درج توضیحات وی 
دراین باره نشــدیم، این رسانه آمادگی خود را برای 

انعکاس صحبت های وی اعلام می دارد.

مدیرعامل صندوق قرض الحسنه مهدیه خبر داد:

پرداخت 12 میلیارد تومان وام به 6 هزار نفر در سال گذشته
سید ابراهیم نیازمند: گردهمایی مدیران صندوق های قرض الحسنه با محوریت پیشرفت و بررسی صحت عملکرد آن ها

سپهرغرب،گروهاستانها-سميراگمار:
مديرعامــلصندوققرضالحســنهمهديه
عنوانکرد:طیسالگذشتهدوازدهميليارد
پرداختکرديم وام نفر بهششهزار تومان
کهاعطایاينوامهابدوندريافتسپردهاز

متقاضيانصورتگرفت.
نشســت صمیمی اعضا، هیئت مدیره و رؤسای 
صندوق های قرض الحســنه اســتان همــدان روز 

گذشته در تالار الماس برگزار شد.
صندوق هــای  هماهنگــی  واحــد  مســؤول 
قرض الحسنه اســتان همدان در تهران وابسته به 
ســازمان اقتصاد اسلامی ایران با اشــاره به اینکه 
رؤســای کلیه صندوق های قرض الحســنه استان 
همدان در این جلســه حضور دارند، گفت: با توجه 
به اینکه فرصت سرکشی به صندوق ها محدود است 
بنابراین هر دو الی ســه ماه، یک بار این گردهمایی 
با حضور در یک صندوق و با محوریت پیشــرفت و 
بررســی صحت عمل صندوق قرض الحسنه برگزار 

می شود.
صندوقهایقرضالحسنهتشابهیبا

بانکهاندارند
ســید ابراهیم نیازمند اظهار کرد: این جلسه با 
حضــور 60 نفر از اعضا و هیئت مدیره صندوق های 
قرض الحســنه و با میزبانی صندوق مهدیه تشکیل 

شده است.
وی با اشاره به اینکه صندوق های قرض الحسنه 
هیچ تشــابهی با بانک هــا ندارنــد، تصریح کرد: 
همان طور که از اســم این صندوق مشخص است 
کار ما »قرض الحســنه« است و بدون دریافت یک 
ریال سود از کســی بابت تسهیلات، خدمات خود 
را ارائــه می دهیم، البته درصــد ناچیزی با عنوان 

کارمزد دریافت می شود.
نیازمند ادامه داد: اســتان همــدان دارای 28 
صندوق فعال اســت که با سازمان اقتصاد اسلامی 
در ارتباط هستند و درواقع باید گفت صندوق هایی 
که با این سازمان ارتباط دارند برای ما معتبر بوده 

و با آن ها همکاری داریم.
صندوق هــای  هماهنگــی  واحــد  مســؤول 
قرض الحســنه اســتان همدان در تهران یادآوری 
کرد: ســازمان نیز سرپرســتی ایــن صندوق ها را 
برعهده گرفته و برگزاری این جلسات نیز برای این 
است که این صندوق ها از روند اصلی خود منحرف 
نشده و شفاف سازی های لازم در خصوص عملکرد 

آن ها تبیین شود.
وی خاطرنشــان کــرد: هر کس کــه متقاضی 
دریافت تسهیلات از این صندوق ها باشد، می تواند 
بــا یک ضامــن معتبــر مراجعه کــرده و پس از 

بررسی های لازم وام خود را اخذ نماید.
ســقفتســهياتصندوقهــای

قرضالحسنه5ميليونتوماناست
وی با اشــاره به اینکه صندوق دارای یک سقف 
پرداخت و اقســاط اســت، گفت: صنــدوق برای 
پرداخــت وام به متقاضیان ســپرده نمی خواهد و 

این طور نیســت که متقاضیان با سپرده گذاری وام 
دریافت کنند، بلکه کســانی که اســتحقاق دارند 

شامل دریافت وام می شوند.
این مقام مســؤول افزود: سقف تسهیلات تا 5 
میلیون تومان اســت که با صلاحدید، بررســی و 
تشخیص هیئت مدیره صندوق معمولاً از یک  تا 5 
میلیون پرداخت می شــود و اطلاع رسانی های لازم 

نیز در این خصوص به مردم اعلام شده است.
صندوققرضالحسنهمهديههمدان
متبرکبهناممرحومآقایآخوندوشــهيد

محرابآيتاللهمدنی
مدیرعامــل صنــدوق قرض الحســنه مهدیــه 
شهرســتان همــدان بــا بیــان اینکــه صندوق 
قرض الحســنه مهدیه در ســال 1350، با دستان 
شــهید محراب آیت الله مدنی )ره( و با همکاری و 

همیاری مرحوم آیت الله آخوند همدانی )ره( شکل 
گرفت، عنوان کرد: 46 سال از فعالیت این صندوق 

در امر قرض الحسنه می گذرد.
ســید کاوه دارقدســی تصریح کرد: از ابتدای 
تأســیس صندوق تاکنون حدود 500 هزار نفر از 
این صندوق وام دریافت کرده اند که سقف وام های 
پرداختی 5 میلیون با کارمزد 4 درصد است که این 

مقدار، صرف هزینه های اداری می شود.
وی بــا بیان حدیثی از امام صــادق )ع( عنوان 
کرد: در فرمایشی از این امام معصوم آمده که برای 
صدقــه ده برابر پاداش و برای قرض الحســنه 18 
برابر پاداش اســت و این حکایــت از منافع دنیوی 

و اخروی این امر عظیم دارد.
مدیرعامل صندوق قرض الحسنه مهدیه خاطرنشان 
کرد: طی سال گذشته دوازده میلیارد تومان به شش 
هــزار نفر وام پرداخت کردیم کــه اعطای این وام ها 

بدون دریافت سپرده از متقاضیان صورت گرفت.
دارقدسی در پایان با اشاره به اینکه گردهمایی 
هیئت مدیــره صندوق ها دائمــی و در این دوره به 
میزبانی ما برگزار شده است، افزود: تأمین منابع این 
صندوق از محل ســپرده های افراد خیر و نیکوکار 
بوده که ایــن افراد بدون هیچ گونه چشم داشــتی 
در این صندوق افتتاح حســاب کــرده و ما را در 

خدمت رسانی به همشهریان یاری می کنند.
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رئیس سازمان جهاد کشاورزی کردستان:

افزایش تولید مبتنی بر دامداری، اصولی و اقتصادی است

رئيس اســتانها: گروه سپهرغرب،
جلسه در کشــاورزی جهاد ســازمان
ســتادامورداموطيورگفــت:بايدبا
اقدامدرجهتاصاحنــژادوتغذيهبه
بهرهوریکمککنيم،کهباعثماندگاری

روستائياندرروستاشود.
خالد جعفری در جلسه ســتاد امور دام و 
طیور اســتان کردســتان اظهار کرد: در بحث 
افزایش تولید گوشــت قرمز بایــد به جد کار 
کنیم، چون مردم در روســتا بــه درآمد نیاز 

دارند تا ماندگاری در روستا اقتصادی باشد.
وی خاطرنشــان کرد: فعالیت هایی که در 
دام سنگین انجام داده ایم باید برای دام سبک 
هم اجرا شود و با استفاده از مشارکت دامداران 
هم برای اصلاح روش های پرورش مانند اصلاح  
نژاد، جایــگاه دام و تغذیه، برنامه ریزی اصولی 
و از روش های مناسب آموزش و ترویج در این 

زمینه بهره  ببریم.
جعفری گفت: توســعه زنبورداری نیز مهم 
است زیرا گرده افشانی تاثیر مهمی در افزایش 

کمی و کیفی محصولات باغی و زراعی دارد و 
باید الگوهای مفید را شناســایی و از ابزارهای 
مناســب و تســهیلات اشــتغال پایدار بخش 

کشاورزی استفاده کنیم.
جعفری ادامه داد: اولویت ســازمان جهاد 
کشاورزی استان کردستان در دام سبک، ارائه 
تســهیلات بانکی است که مهم ترین پشتیبان 
بخش اســت و با توجه به شرایط کنونی و نیاز 
جامعه به محصــولات پروتئینی باید دامداری 
را در ســطح استان توســعه دهیم و به سوی 

دامداری های مدرن نیز حرکت کنیم.
وی گفت: در بحث امور دام باید اصلاحات 
اساسی انجام دهیم تا نیاز استان برآورده شود 
و باید شــرایط را برای همکاری با قسمت های 
مختلف همانند دامپزشــکی مهیا نمائیم تا از 

نیروهای کارشناس و متخصصی که در مراکز 
جهاد کشــاورزی در سطح دهستان ها هستند 

بتوانیم حداکثر استفاده را بکنیم.
جعفری خبر داد: یک  میلیون و 300 هزار 
راس دام ســبک در ایتان داریم، که بایســتی 
بــرای آن برنامه ریزی کرد تــا افزایش تولید 
داشته  باشند و در سطح کشور هم می بایست 
توجه ویژه ای به آن شــود که به همین منطور 
طرح بهبود مدیریت گوســفند گوشتی هم در 

سطح استان شروع شده است.
جعفــری در پایــان گفــت: توجــه بــه 
فعالیت های آموزشــی ترویجی در بخش امور 
دام، حفــظ بانک ژنتیکی نــژاد بز مرغز، یکی 
از اولویت های سازمان جهاد کشاورزی استان 

کردستان است.

انتظار 40 ساله مردم روستای 
خربزان زرین آباد برای ساخت یک پل
با خربزان روســتای استانها: گروه سپهرغرب،
جمعيتیبالغبر150نفردر12کيلومتریبخشزرين
آبادقرارداردمردماينروســتانزديکبه40سال
است،چشمانتظارساختيکپلارتباطیبرایتردد

بهزرينآبادهستند.
رضا عســکری یکی از اهالی روستای خربزان گفت: این 
پل بیش از 6 سال است که پایه های آن درست شده اما هنوز 
روی پل نصب نشده و مردم را برای عبور و مرور با مشکلاتی 
مواجه کرده به گونه ای که فرزندان ما به دلیل مشکل عبور از 
عرض رودخانه و نبودن پل در کلاس درس حاضر نمی شوند.

علی چابک رئیس شورای اسلامی روستای خربزان اظهار 
کرد: قرار بر این بود اوایل آبان ماه عملیات این پل شــروع 
و ساخت آن تکمیل شود، متأســفانه در طی مکاتبه ای که 
با مدیرکل راه و شهرســازی داشتیم، گفتند با کمبود اعتبار 

مواجه هستند.
وی تصریــح کرد: اما مجدداً طی مکاتباتی که با فرماندار 
صورت گرفت ایشان ذکر کردند، اعتبار تکمیل این پروژه را 

کاملًا ابلاغ کرده ایم.
ارتباط مردم این روســتا در فصل زمســتان به خصوص 
موقع بارندگی تا زمان فروکــش کردن آب رودخانه به طور 

کامل مسدود می شود.

مدیرکل استاندارد ایلام:
جایگاه های CNG استان 

استاندارد شدند
استاندارد مديرکل اســتانها: گروه سپهرغرب،
ايامگفت:باتعاملجايگاهدارانوهمکاریشرکت
ملــیپخشفرآوردههــاینفتیبازرســیادواری
جايگاههایCNGاســتانبهپايــانوجايگاههای
CNGاستانايامموفقبهدريافتتأييديهادواری

استانداردشدند.
مهنــاز همتی در جمــع خبرنــگاران اظهار کــرد: در 
بازرســی های به عمل آمده بر اســاس چک لیست استاندارد، 
تمامی عوامل بحرانی خاص این جایگاه ها با اســتانداردهای 

ملی شماره 12054 و 1-7829 مطابقت داشته است.
مدیرکل اســتاندارد ایلام عنوان کرد: در راستای برطرف 
 ,CNG کردن نواقص بحرانی و استانداردسازی جایگاه های
همه جایگاه های CNG مشــمول طرح مذکور با همکاری 
مســئولین و مالکین جایگاه های CNG استان ایلام موفق 

به اخذ تأییدیه ادواری استاندارد شدند.
وی ادامــه داد: در اجــرای ایــن طرح کــه منطبق با 
چک لیست های تنظیم شده از سوی سازمان ملی استاندارد 
ایران و توســط شــرکت های تائید صلاحیت معرفی شــده 
از ســوی ســازمان انجام پذیرفت، نواقص بحرانی جایگاه ها 
شناســایی و پس از برطرف کردن موارد اعلامی، گواهینامه 

مربوطه برای جایگاه ها صادر گردید.
همتی همچنین تصریح کرد: به کارگیری ابزارها و قطعات 
استاندارد در تجهیزات جایگاه های CNG, انجام تعمیرات 
و بهره برداری جایگاه ها توســط شرکت های دارای صلاحیت 
و صحت کارکرد سیســتم ها و تجهیزات ایمنی جایگاه های 
CNG از مهم ترین موارد بررسی شده در طرح مذکور است.

وی افزود: ســازمان ملی اســتاندارد ایران بــا اجباری 
کردن استانداردهای ملی 7829 و 12054 که در خصوص 
جایگاه های تک منظوره و چندمنظوره ســوخت گیری است 
از مردادماه ســال 92 به حوزه نظارت بر اجرای اســتاندارد 
جایگاه هــای عرضه ســوخت CNG واردشــده که مرحله 
نخستین این بازرسی ها در سال های گذشته انجام شده است.

مدیــرکل اســتاندارد ایلام بیــان کرد: روزانــه هزاران 
مترمکعــب گاز طبیعی فشــرده در ایــن جایگاه ها عرضه 

می شود که باعث صرفه جویی مصرف بنزین شده است.
وی اعلام کرد: ســازمان ملی استاندارد ایران، نظارت بر 
اجرای اســتاندارد جایگاه ها را به شرکت های بازرسی تأیید 
صلاحیت شــده سپرده و برای آزمون مخازن ذخیره مستقر 
در جایگاه ها نیز با آزمایشــگاه های واجد شرایطی به عنوان 
آزمایشــگاه همکار که در مرکز ملــی تأیید صلاحیت ایران 

تأییدشده اند، همکاری می کند.
همتی یــادآوری کرد: بــا در نظر گرفتن ابعاد وســیع 
استانداردســازی جایگاه های سراسر کشــور، حساسیت و 
پیچیدگی هــای این کار، تعامل با ارگان های ذی ربط به ویژه 
وزارت نفت به عنوان ســرمایه گذار نخستین و صاحب اصلی 
ایــن طرح ملی یک ضرورت بوده و مســئولان ذی ربط باید 
کمک کنند یک ســری ایرادات ســاختاری که از نخســت 
راه اندازی جایگاه ها وجود داشــته اســت بــه نحو مطلوبی 

برطرف شود.
مدیرکل اســتاندارد اســتان تصریح کرد: ســازمان ملی 
اســتاندارد ایران در راســتای برطرف کردن نواقص بحرانی 
جایگاه ها با فوریت و حساســیت فراوان و به طور مســتمر 
به صورت شایسته در جهت برآورده امنیت مالی و جانی هم 

استانی های عزیز تلاش دارد.
همتی گفــت: تجهیزات CNG با دارا بودن ابزارآلات 
و تجهیــزات دقیق از قبیل حســگرها، گیج های فشــار، 
شــیرهای اطمینان، مخازن تحت فشار، مخازن ذخیره در 
فاصله زمانی تنظیم شده و مطابق با استانداردها، بازرسی 

می شوند. تأیید 
همتی اظهار کرد: از مهم ترین آسیب های استاندارد نبودن 
جایگاه ها می توان به کاهش ســطح کنتــرل امنیت جانی، 
افزایش حوادث و آسیب ها به کارکنان و مراجعه کنندگان به 
جایگاه، خرابی های ناشی از استاندارد نبودن جایگاه، افزایش 
هزینه های تعمیر و نگهداشت و آسیب های دیگری که بیانگر 
ضرورت این امر بوده و در صورت استانداردسازی جایگاه از 

بروز آن ها جلوگیری می شود.
وی با اشــاره به خطرات ناشــی از غیراستاندارد بودن 
جایگاه هــای CNG اظهار داشــت: وجــود جایگاه های 
CNG غیراســتاندارد تهدیدی بزرگ محســوب می شود 
زیرا در صــورت بروز حادثه، خطــرات جبران ناپذیری به 

همراه دارد.

خبــر
معاون امور ورزش اداره کل ورزش و جوانان 

ایلام تأکید کرد
لزوم توسعه ورزش همگانی 

در استان ایلام

ورزش امور معاون اســتانها: گروه سپهرغرب،
ادارهکلورزشوامورجواناناســتانايامبرلزوم

توسعهورزشهمگانیدراستانايامتأکيدکرد.
به گزارش ســپهرغرب به نقل از روابط عمومی اداره کل 
ورزش و جوانان اســتان ایلام، مهــرداد جنگلی اظهار کرد: 

توسعه ورزش همگانی در استان ایلام ضرورت دارد.
وی عنوان کرد: باوجود اســتعدادهای ورزشی بالقوه در 
سطح استان و برای کشف این استعدادها نیاز به برنامه ریزی 
علمی جامع بوده که درصدد توسعه ورزش همگانی هستیم.

این مســئول اظهــار کرد: ورزش، امروز در کشــورهای 
ابرقدرت به عنوان یک صنعت مورداســتفاده قرار می گیرد و 
کشور ایران اسلامی باوجود استعدادهای ورزشی قدر سطح 
کشور می تواند در این مقوله با دیگر کشورهای جهان رقابت 

و حتی جلو بزند.
معاون امور ورزش اداره کل ورزش و امور جوانان استان 
ایــلام گفت: اســتان ایلام با 10 شهرســتان و 16 بخش و 
جمعیت 580 هزارنفری ورزشکاران و استعدادهای ورزشی 
خوبی دارد و برای شکوفایی این استعدادها نیاز به گسترش 
ورزش همگانی در بین آحاد مردم و در تمام مناطق استان 

با ایجاد بستر ورزشی مناسب دارد.
جنگلی ادامه داد: با توجه به تشــکیل کارگروه ورزشی، 
برنامه ریزی شده که در شهرســتان ها استان برای توسعه و 
ترویج فرهنــگ ورزش همگانــی، ادارات ورزش و جوانان 
شهرســتان ها نســبت به برگزاری همایش های پیاده روی 
مکلف شــده  اقدام کنند، میانگین برگزاری این مراســم در 
سطح شهرســتان ها و بخش ها برای هر شهرستان بیش از 

پنج همایش بوده است.
معاون امور ورزش اداره کل ورزش و امور جوانان استان 
ایلام افزود: حضور بیش از یکصد هزار نفر در همایش بزرگ 
خانوادگی شهر ایلام رغبت مردم را به ورزش همگانی نشان 
می دهد با این وصف معلوم می شود که ورزش امروز در سبد 

خانوارها قرار دارد.
جنگلی اذعان کــرد: ورزش کوتاه ترین و ارزان ترین راه 
است برای ســلامت جامعه بوده و با داشــتن جامعه سالم 
می توان با آســیب های اجتماعی مبارزه و به اهداف واقعی 

نظام رسید.

فرماندار دهگلان:
تجهیزات پزشکی مراکز درمانی 
شهرستان دهگلان نامناسب است

ســپهرغرب،گروهاســتانها:فرمانداردهگان
تجهيزاتپزشکیدرشهرستاندهگانرانسبتبه
سايرشهرستانهایاستاننامناسبدانستوگفت:
تجهيزات،فضاونيرویانســانیدرحوزهسامتبا

خواستوتوقعمردممتناسبنيست.
یحیی نظری در مراســم تکریم و معارفه مدیر شــبکه 
بهداشــت این شهرستان از "امنیت و ســلامت" به عنوان 
دو نعمت مجهول نام برد و اظهار داشــت: سلامت و امنیت 
یکی از مهمترین نیازهای اولیه انســان اســت که باید قدر 

آنها را بدانیم.
وی با اشــاره به اجرای طرح تحول ســلامت در کشور 
توســط دولت یازدهم گفت: با وجود اینکــه انتقادهایی به 
این طرح وارد است اما در کل انقلابی در حوزه سلامت بود.

فرماندار دهگلان در ادامه با اشاره به مزایای طرح تحول 
ســلامت تصریح کرد: امیدواریم کــه انتقادهایی که به این 
طرح وارد اســت برطرف شــود و دولت دوازدهم بتواند این 

خدمات را ادامه دهد.
وی در بخش دیگری از ســخنان خود تجهیزات پزشکی 
در شهرســتان دهگلان را نسبت به ســایر شهرستان های 
اســتان نامناسب دانســت و گفت: تجهیزات، فضا و نیروی 
انسانی در حوزه ســلامت با خواست و توقع مردم متناسب 

نیست.
نظری با اشــاره به کاهش درآمدهــای دولتی در دولت 
یازدهــم افزود: بــا این وجــود در جهت برطــرف کردن 
نارسایی ها در حوزه بهداشت، درمان، فضای اداری و نیروی 
انسانی در حد و قواره مردم شهرستان دهگلان تلاش شود 

که مطلوب مردم باشد.
وی با بیان اینکه ارائه خدمات بهداشتی به مردم دهگلان 
تفاوت چندانی با قبل از افتتاح بیمارســتان جدید این شهر 
ندارد، اظهار کرد: متأســفانه از ظرفیت این بیمارســتان به 
طور کامل اســتفاده نشده اســت و ما همچنان شاهد اعزام 

بیماران به سایر شهرهای اطراف هستیم.
فرمانــدار دهگلان بــا تاکید بــر لزوم توجه بیشــتر 
دانشــگاه علوم پزشــکی اســتان به دهگلان گفت: نبود 
متخصــص زنان و زایمان، قلب و بی هوشــی و همچنین 
جوابگو نبودن آزمایشــگاه و ســونوگرافی به علت کثرت 
جمعیت از جمله مشــکلاتی اســت که باعث گله مندی 

مردم شده است.

خبــر

آگهيموضوعماده3قانونوماده13آئيننامهقانونتعيينتکليفوضعيتثبتيواراضيوساختمانهايفاقدسندرسمي: برابر راي شماره 139660326009000581 
مورخه 1396/9/18 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتي اراضي و ســاختمان هاي فاقد ســند رسمي مستقر در واحد ثبتي شهرستان فامنین تصرفات مالکانه و بلامعارض 
آقاي علي وکیلي فرزند محمد بشــماره شناســنامه 3877 صادره از فامنین به شــماره ملي 5029609369 در اعیاني ششدانگ بانضمام عرصه 79 شعیر مشاع از 96 شعیر ششدانگ 
یکباب خانه به مســاحت ســیصد و سي و چهار مترمربع و شصت و یک صدم مترمربع قسمتي از پلاک 99 اصلي واقع در بخش پنج همدان اراضي ماماهان خریداري از مالک رسمي 
آقاي احمد علي رشــیدي محرز گردیده اســت. لذا به منظوراطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15روز آگهي مي شــود در صورتي که اشــخاص نســبت به صدور سند مالکیت 
متقاضي اعتراضي داشــته باشــند مي توانند از تاریخ انتشــار اولین آگهي به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 

اعتراض،دادخواست خود را به مراجع قضایي تقدیم نمایند.بدیهي است در صورت انقضاي مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاريخانتشارنوبتاول:96/9/27*تاريخانتشارنوبتدوم:96/10/12*رئيسادارهثبتاسنادواماکشهرستانفامنين

5391 - م الف 444

آگهيحصروراثت: آقاي امین صوفي داراي شناســنامه شــماره 235 به شرح دادخواست به کلاســه 114/960427ح از این حوزه درخواست گواهي حصروراثت نموده و چنین 
توضیح داده که شــادروان محمد صوفي به شناســنامه شــماره 144 در تاریخ 1396/9/15 در اقامتگاه دائمي خود بدرود زندگي گفته و ورثه حین الفوت آن متوفي منحصر اســت 
به:1- رعنا صوفي فرزند میزرا حسین شماره شناسنامه: 2701 همسر متوفي2- حامد صوفي فرزند محمد شماره شناسنامه: 4000017306 پسر متوفي3- امین صوفي فرزند محمد 
شماره شناسنامه: 235 پسر متوفي4- الهه صوفي فرزند محمد شماره شناسنامه: 12 دختر متوفي5- سمیه صوفي فرزند محمد شماره شناسنامه: 4000123289 دختر متوفي6- لیلا 
صوفي فرزند محمد شماره شناسنامه: 6 دختر متوفي7- زهره بهمني فرزند بهرام شماره شناسنامه: 1299 مادر متوفي8- وحید صوفي فرزند محمد شماره شناسنامه: 4000197452 
پســرمتوفي و لاغیر. اینک با انجام تشــریفات مقدماتي درخواســت مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا هر کس اعتراضي دارد و یا وصیت نامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر 

نخستین آگهي ظرف یک ماه تقدیم دارد و الا گواهي صادر خواهد شد.
قاضيحوزه114شورايحلاختافاسدآباد
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ایران - ایکاردا نسخه شفابخش زراعت دیم کردستان در شرایط خشک سالی
ســپهرغرب،گروهاستانها:
باهدف ايــکاردا - ايران طرح
توليد افزايــش25درصــدی
محصولاتديمکشوردرشرايط
کمآبیوخشکســالیاســت
کهاســتانکردســتانباسهم
میتواند هکتــاری هزار 342
گامیبــزرگدرافزايشتوليد

محصولاتکشاورزیبردارد.
بهره وری نظام های تولیدی غلات 
محور در اراضی دیم به منظور تأمین 
امنیــت غذایــی از مهم ترین اهداف 
طرح ایران ایکاردا با افق پنج ســاله 
بوده که اجرای آن در چهار اســتان 
آذربایجان  کرمانشــاه،  کردســتان، 
شــرقی و لرستان آغاز شد و افزایش 

25 درصدی محصــولات مختلف دیم از جمله 
گنــدم، جــو نخود در ســال 1400 شمســی 

هدف گذاری شده است.
اکنون دومین ســال اجرای طرح مشــترک 
وزارت جهــاد کشــاورزی با مرکــز بین المللی 
تحقیقــات کشــاورزی در مناطــق خشــک 
)IKARDA( سپری می شــود که سطح زیر 
کشت اراضی کردستان این طرح از 700 هکتار 
ســال اول به 17 هــزار و 750 هکتار در هفت 

شهرستان رسیده است.
برتری شاخص عملکرد ارقام جدید نسبت به 
ارقام رایج و بومی، افزایش مقبولیت روش های 
جدیــد خــاک ورزی حفاظتی به ویژه کشــت 
مستقیم در بقایای گیاهی سال قبل و استقبال 
کشــاورزان از جمله دستاوردهای این طرح در 

سال اول است.
مدیر امور زراعت ســازمان جهاد کشاورزی 
کردســتان با بیان اینکــه افزایش 25 درصدی 
میــزان تولید ایــن طرح با هــدف پایداری در 
سال های بعد با شــرایط کم آبی و خشک سالی 
اســت، گفت: تحقق اهداف در دو بخش شامل 
ایجاد پایگاه های نوآورانه و ایجاد مزارع نمایشی 
بین اراضی بهره برداران استان پیگیری می شود.

اظهار کرد: ســال  احمــدی  محمدصالــح 
نخســت، دو پایــگاه نوآورانه )پلــت فرم( در 
ایجاد شد  شهرستان های کامیاران و ســنندج 
و مزارع نمایشــی نیز در ســطح 700 هکتار از 
اراضی هفت شهرســتان قروه، دهگلان، بیجار، 
سقز، ســنندج، کامیاران و دیواندره با استفاده 
نمــودن ارقــام جدید معرفی شــده جهان طی 
شرایط همسان جوی کردستان به بهره برداران 

معرفی و زیر کشت رفت.
به گفته وی، آشــنایی کشــاورزان با ارقام 
جدید با کیفیت و مقاوم به ســرما و خشــکی 
محصول گندم با ارقام باران و اوحدی، محصول 
جو بــا رقم آبیدر و محصول نخود آزکان، عادل 
و منصوری بود که در پایان سال زراعی گذشته 
)96 - 95( با اســتقبال کشــاورزان مواجه شد 

که افزایش سطح کشت این طرح در کردستان 
محقق شده است.

افزايش25برابریسطحپوشش
ايران-ايکاردادرمزارعکردستان

مدیر امور زراعت ســازمان جهاد کشاورزی 
کردستان با بیان اینکه سال دوم سطح پوشش 
طرح ایران - ایکاردا در مزارع کردستان حدود 
25 برابر نســبت به سال اول رشد داشته است، 
افــزود: طبق برنامــه این طرح در ســال دوم 
17 هــزار و 750 هکتار از اراضــی دیم هفت 
شهرستان مورد هدف باید زیرپوشش این طرح 
قرار می گرفت که با مشــاهده نتایج ســال اول 
مزارع نمایشی، برنامه ســال دوم از نظر سطح 

پوشش، محقق شود.
احمــدی گفت: این میزان مزارع نمایشــی 
کشــت شــامل 15 هزار و 100 هکتار گندم، 
2دو هزار و 100 هکتار نخود به صورت کشــت 
انتظاری و 550 هکتار جو اســت که در ســال 
جاری علاوه بر رقم های سال قبل، ارقام جدید 
نیز با روش های مختلــف خاک ورزی حفاظتی 

تحت پوشش قرارگرفته اند.
وی با ابراز امیدواری از نتایج به دســت آمده 
در ســال اول این طرح و اســتقبال کشاورزان، 
یادآور شــد: برتری عملکرد ارقام جدید نسبت 
بــه ارقام رایــج در منطقه، افزایــش مقبولیت 
ازجمله  روش هــای جدید مدیریــت مزرعــه 
خاک ورزی حفاظتی به ویژه کشــت مســتقیم 
بذر که باقیمانده گیاهان سال قبل از مهم ترین 

دستاوردهای این طرح در کردستان است.

ايران-ايکارداحدود50درصد
ازاراضیکردســتانراتحتپوششقرار

میدهد
مدیر امور زراعت ســازمان جهاد کشاورزی 
کردســتان با بیان اینکه افق نهایی این طرح تا 
ســال 1400 شمسی اســت، تأکید کرد: طبق 
برنامه مقررشــده 342 هــزار و 800 هکتار از 

اراضی اســتان تحت پوشش این طرح مشترک 
وزارت جهــاد کشــاورزی با مرکــز بین المللی 
تحقیقــات کشــاورزی در مناطــق خشــک 
)IKARDA( که موســوم به ایران - ایکاردا 

است، قرار گیرد.
احمدی یادآور شــد: پایدار بــودن افزایش 
تولید حتی در شــرایط خشک ســالی، کم آبی 
و تنش هــای طبیعــی دیگر کانــون توجه این 
طرح است و تلاش می شــود با انتقال دانش و 
یافته هــای محققان بین المللی ایران و جهان به 
بهره برداران کشــاورزی دستیابی به این هدف، 

تسهیل شود.

تنوعمحصولیوارقامکشتشده
ويژگیمتمايزطرحايران-ايکاردااست

مدیر امور زراعت ســازمان جهاد کشاورزی 
کردســتان بــا بیان اینکــه این طــرح عمده 
محصولاتی کشت شده دیم که در تأمین امنیت 
غذایی کشور تأثیرگذار هستند را تحت پوشش 
خود قــرار می دهد، افزود: علاوه بر گندم، جو و 
نخود که محصولات غالب کشت شده در مزارع 
دیم کردســتان است ماشــک، گلرنگ و نخود 

علوفه ای نیز در مزارع استان کشت می شود.
احمــدی اظهار کرد: در ســال جاری ارقام 
جدیدی کــه به تائید وزارت جهاد کشــاورزی 
رســیده و یا از سوی محققان داخل کشور پس 
از 10 تا 20 ســال انجام تحقیقات پژوهشــی 
معرفی شــده اند در اختیار کشاورزان قرارگرفته 
اســت که از جمله آن می توان به ارقام بارانی، 
ســرداری، اوحدی، هشــترود، دارای 1 و 2 در 

محصول گندم اشاره کرد.
به گفتــه وی، ارقــام زرد، آزکان و منصور 
در محصــول نخود و ارقام آبیــدر و منصور در 
محصول جو نیز ارقام معرفی شــده برای کشت 
در ســال جاری اســت، علاوه بر اینکه نسبت 
بــه ارقام بومــی و محلی از عملکــرد بالاتری 
برخوردارند، نسبت به شرایط کم آبی و سرما نیز 

تحمل بیشتری دارند.

وی یــادآور شــد: تأمیــن بــذر 
اســتاندارد موردنیــاز اراضــی تحت 
پوشــش از دیگر برنامه هــای وزارت 
جهاد کشــاورزی اســت که در سال 
جــاری تمامی بذور موردنیاز تأمین و 
در اختیار کشاورزان قرارگرفته است.

در اجــرای طرح ایــران - ایکاردا 
ســال اول 700 هکتار، سال دوم 17 
هزار و 750 هکتار کشت شــده و در 
سال سوم 86 هزار و 500 هکتار، در 
سال چهارم 257 هزار و 700 هکتار 
و در سال پنجم نیز 342 هزار و 800 
هکتار از اراضی دیم کردســتان تحت 

پوشش این طرح قرار می گیرد.
ترویج  چندی پیش کارشناســان 
و زراعــت اســتان های مجری طرح 
در کارگاهی یک روزه شــرکت کردند تا توسط 
کارشناسان سازمان بین المللی ایکاردا و وزارت 
جهاد کشاورزی با اهداف و چشم اندازهای طرح 
افزایش بهره وری نظام های تولیدی غلات محور 
و افزایــش بهره وری گنــدم و نظام های زراعی 

گندم بنیان در ایران آشنا شوند.
دو میلیون هکتار اراضی دیم در چهار استان 
مــورد هدف طرح افزایش بهــره وری نظام های 
تولیــدی غــلات محــور و افزایــش بهره وری 
گندم و نظام هــای زراعی گندم بنیان در ایران 
با ســازمان های بین المللی موســوم به ایران - 

ایکاردا وجود دارد.
تحقیقات  ســازمان   )ICARDA( ایکاردا 
بین المللی در شهر حلب سوریه مستقر است و 
طرح های تحقیقاتی این سازمان در کشورهای 
آســیای میانه ازجمله ترکیه، ایران، افغانستان، 
ســوریه و کشــورهای عربــی مــورد تطبیق 

قرارگرفته است.
در ســال زراعی جــاری 577 هزار هکتار از 
اراضی استان زیر کشت پاییزه رفت که محصول 
گندم با 547 هزار هکتار بیشــترین ســهم را 
به خود اختصاص داد، جــو با 26 هزار و 500 
هکتار، کلزا با 2 هزار و 61 هکتار و نخود پاییزه 

با 250 هکتار در رتبه های بعدی قرار دارند.
در سال زراعی جاری گندم دیم 515 هزار و 
100 هکتار، آبی 33 هزار و 81 هکتار، جو دیم 
23 هزار هکتار و جو آبی سه هزار و 500 هکتار 

از اراضی این استان کشت پاییزه شده است.
استان کردســتان دارای 43 هزار هکتار باغ 
است که سالیانه 330 هزار تنُ انواع میوه در این 
باغات تولید و به بازار مصرف داخلی و خارج از 

استان عرضه می شود.
کردســتان با داشــتن بیش از یک میلیون 
و 110 هزار هکتار زمین قابل کشــت مرغوب 
و مســتعد یکی از قطب های تولید محصولات 
کشــاورزی است به طوری که ســالانه حدود دو 
میلیون 400 هزار تــن انواع محصولات در آن 

تولید می شود.

چشمه قیر دهلران؛ ثروتی نهفته در دل خاک
قير استانها:چشمه گروه سپهرغرب،
دهلــرانازجاذبههایمهمگردشــگری
استاناياماستکهبهدليلعدممعرفی،

موردغفلتواقعشدهاست.
شــاید با شــنیدن کلمه چشــمه ذهن به 
ســراغ آب زلال کشیده شود، اما این گزارش از 

چشمه ای دیگر است.
ثروتی کــه در دل این خاک نهفته و از دور 
دست نمایان است نفت خام بوده که جستن در 
آن نقطه شــما را به چشمه ای می رساند، اما نه 
چشــمه آب، این ثروت خدادادی گاهی پسوند 
آب را گرفته، آن وقت چشمه قیر نامش می شود.

چشــمه قیر در هفت کیلومتری شهرستان 
دهلــران، حوضچــه ای بــا قیــر روان دارد که 
به عنوان یکی از جاذبه های طبیعی و ملی استان 
ایلام محسوب می شــود، دمای آب این چشمه 
35 درجه ســانتی گراد بالای صفر اســت که از 
ترکیــب مواد نفتی زیرزمینــی منطقه دهلران 

سرچشمه می گیرد و قیر مذاب تولید می کند.
نشــتموادازمياديننفتیدر

سطحزمين
حاجی کریمی اســتاد گروه زمین شناســی 

دانشــگاه ایــلام اظهار داشــت: در این منطقه 
میادین و مخازن نفتــی فراوانی داریم که گاهاً 
موادی نشت می کند و سنگ پوشش این مخازن 
را می شــکند که درنهایت به صورت چشمه های 
قیری همانند چشمه قیر دهلران ظاهر می شوند.

علیرضــا نصــوری رئیــس اداره حفاظــت 
محیط زیســت دهلران در خصوص چشمه قیر، 
اظهار داشــت: چشــمه قیر دهلــران با توجه 
به اینکه دمای آب چشــمه حــدوداً 35 درجه 
سانتی گراد اســت و دارای گرمای خاصی بوده 
که قیر به صورت مضاعف در سطح چشمه وجود 

دارد.
وی تأکید کرد: مــردم منطقه و افرادی که 
بــرای تفریح و بازدید به ایــن نقطه می آیندف 
آشغال و یا پلاستیکی در داخل چشمه نریزند.
توسعهزيرساختهایگردشگری

درکنارچشمهقيردهلران
فرج فاضلی رئیس میراث فرهنگی شهرستان 
دهلران نیز اظهار کرد: می توان کارهای بســیار 
زیادی در بحث اشتعال زایی در این نقطه انجام 
داد و همچنین می توانیم اینجا را به سرمایه گذار 
دهیم که بازســازی کند و به بحث اشتغال زایی 

هم کمک شایانی نماید.
محمد نصیری یکی از شــهروندان دهلرانی، 
گفت: انگلســتانی ها حتی کمــی آن طرف تر از 
چشــمه قیر کمپ هــای را زده بودنــد تا برای 
همیشــه در این منطقه بمانند و ساختمان های 
که تقریباً مخروبه هایی از آن ها باقی مانده، دارای 
بخش اداری و خوابگاهی که برای خانواده های 

آنان بود.
اگرچه دست نخورده ماندن و بکر نگه داشتن 
آثــار ملی و طبیعی مانند چشــمه قیر دهلران 
یک قانون است اما می شــود با حفاظت از این 
آثار صنعت توریســم و گردشگری در همچون 
مناطقی گسترش داد و به اشتغال ساکنان این 

منطقه کمک کرد.
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رئیس میراث فرهنگی نهاوند:

منطقه "دوخوهران" نهاوند 
توان مقاومت در برابر زلزله را ندارد

ســپهرغرب،گروهاســتانها:رئيس
ادارهميــراثفرهنگی،صنايعدســتی
وگردشــگرینهاونــدگفــت:منطقه
دوخوهراننهاوندباتوجهبهقديمیبودن
اينمنطقهتوان وسستبودنخانههای
مقاومتدربرابريکزلزله5ريشتریرا

ندارد.
محسن جانجان اظهار داشت: به خاطر قرار 
گرفتن معبد لائودیســه در منطقه دوخواهران 
و با توجه بــه این که این منطقه ثبت آثار ملی 
شده است، تا زمانی که این معبد کشف نشود 

ساخت و ساز در این منطقه غیر قانونی است.
وی تصریــح کرد: کاوش معبد لائودیســه 
از مطالبات همه مردم شهرســتان اســت که 
امیدواریــم با تخصیــص اعتبار بــرای تملک 
ملک های مورد نظر در این منطقه و تخصیص 
اعتبــار برای کاوش بــه زودی این اثر تاریخی 
ارزشــمند را کشــف کنیم و تلکیف مردم این 
منطقه نیز برای نوســازی و ســاخت و ســاز 

واحدهای مسکونی شان مشخص شود.
جانجان با بیان  این کــه برای تعیین حریم 
معبد و کاوش منتظر تخصیص اعتبار هستیم، 
افزود: کاوش معبد لائودیســه شامل دو بخش 
تملک و کاوش است که برای کاوش معبد نیاز 
به تعیین حریم است و برای این تعیین حریم 
منتظر تخصیــص اعتبار برای تملک ملک های 

مورد نظر هستیم.
وی عنــوان کــرد: برای تملــک ملک های 
منطقــه دوخواهــران 600 میلیــون تومــان 
اعتبــار در نظر گرفته شــده و برای کاوش نیز 
57 میلیون تومان اعتبار در نظر گرفته شــده 
اســت که البته این میزان اعتبار برای کاوش 
مبلغ کمی است زیرا ما برای کاوش این معبد 
حداقل به 200 میلیون تومان اعتبار نیاز داریم.

رئیس اداره میراث فرهنگی، صنایع دستی و 

گردشگری نهاوند با اشاره به برگزاری همایش 
گردشگری در نهاوند گفت: با توجه به دستور و 
تاکید مسئولان نهاوند برای برگزاری »همایش 
گردشگری« در نهاوند مبلغ 50 میلیون تومان 
اعتبار در نظر گرفته شده است اما تاکنون این 

مبلغ تخصیص نیافته است.
جانجان اظهار داشــت: خوشبختانه امسال 
اعتبارات حوزه میراث فرهنگی، صنایع دستی و 
نهاوند رشد چشمگیری  گردشگری شهرستان 
داشته است و نسبت به اعتبارات سال گذشته 

حدود چهار برابر افزایش داشته است.
وی با اشــاره به مرمت بناهــای تاریخی و 
مذهبی نهاوند، تصریح کرد: کار مرمت بناهای 
تاریخی و مذهبی شهرســتان در دست اقدام 
قرار گرفته اســت که از جمله بناهای تاریخی 
و مذهبی در دست مرمت، امام زاده بدیع الزمان 
اســت که اعتبار این پروژه سال گذشته تعیین 
شــده و پیمانکار این پروژه آماده اســت و کار 

مرمت این پروژه به زودی آغاز می شود.
جانجان افزود: همچنین مرمت خانه شهید 
قدوســی و حمام تاریخی گلشن و موزه شهدا 
در دســت اقدام قرار دارد و مرمت موزه حمام 
حاج آقا تراب در مرحله انتخاب پیمانکار است 
که اقدامــات مرمت این آثار تاریخی و مذهبی 
شــامل مرمت و  زیبا ســازی، محوطه سازی و 

بام سازی است.
رئیس اداره میــراث فرهنگی نهاوند عنوان 
کــرد: طرح بازنگری و بررســی آثــار تاریخی 
نهاوند در دســت اقدام قــرار دارد و همچنین 
برای مطالعه و طرح زیر ســاخت گردشــگری 
شهرستان یک میلیارد تومان اعتبار اختصاص 
یافته اســت که در حال حاضر منتظر هستیم 
کــه منطقه تفرجگاهــی را ارائــه بدهند تا بر 
اساس این منطقه زیرســاخت های لازم را در 

سراب های گیان و گاماسیاب ایجاد کنیم.

شهردار همدان:

فاقد اختیارات لازم در مدیریت شهری هستیم
آماده کار با دانشجویان هستم

ســپهرغرب،گروهاســتانها:شهردار
همدانبااشارهبهاينکهانتظاراتدرحوزه
مديريتشهریبالاستامااختياراتلازمرا
دراينحوزهنداريم،افزود:دربســياریاز
کشورهامديريتشهریبهطورواقعیشکل
گرفتهاستوشهرداردرتمامیحوزههابه
جزمسائلسياسینفراولاستامادرايران

اينگونهنيست.
عباس صوفی روز گذشته در همایش شفافیت 
در مدیریت در دانشــگاه بوعلی سینا، اظهار کرد: 
ارتبــاط مجموعه اجرایی اســتان همدان در هر 
جایی با دانشگاه ها قطعا می تواند به فضای رشد و 

توسعه در جامعه ختم شود.
وی با بیان اینکه در حوزه مدیریت شــهری، 
یک پارادوکســی در مدیریت شهری ایران و دنیا 
داریم، گفت: در کشــور به معنای واقعی مدیریت 

شهری نداریم.
شــهردار همدان با اشاره به اینکه انتظارات در 
حوزه مدیریت شهری بالاست اما اختیارات لازم را 
در این حوزه نداریم، افزود: در بسیاری از کشورها 
مدیریت شهری به طور واقعی شکل گرفته است 
و شهردار در تمامی حوزه ها به جز مسائل سیاسی 

نفر اول است اما در ایران این گونه نیست.
وی بــا بیــان اینکه امــروز کــه در خدمت 
دانشــجویان هســتم، اولین روز کاری بنده است 
و این را اتفاق خوبــی قلمداد می کنم؛ گفت: این 
موضوع که امروز با پاسخگویی شروع شده است را 
به فال نیک می گیرم و امیدوارم پاسخگویی توأم 
با منطق را در شهرداری سرلوحه کار قرار دهیم.

صوفی عنوان کرد: مجموعه مدیریت شــهری 
باید شــفافیت داشته باشــد چراکه برخواسته از 
آرای مردم است و این حق قانونی مردم است که 
از شــهرداری مطالبه گری شفاف داشته باشند اما 
اینکه چه قدر موفق هســتیم به خواسته مردم و 

توان ما در حوزه شفافیت برمی گردد.

وی بــا بیان اینکه در حوزه مدیریت شــهری 
حرف هــای زیــادی بــرای گفتن اســت، اظهار 
کرد: بنده 27 ســال اســت در این حــوزه کار و 
دســتگاه های اجرایی کار می کنم؛ ان شاءالله که 
بتوانیم با همکاری اعضای شورای شهر که بسیار 
توانمند و کارشناس هستند، کاری خوبی تحویل 

شهروندان عزیز دهیم.
شهردار همدان با اشاره به اینکه باید وقت خود 
را برای کارهای کلان مدیریت شــهری بگذاریم، 
خطاب به دانشــجویان گفت: بــه من بگویید در 
کارهای کلان مدیریتی شــهری چه کار کنیم تا 

موضوع شفافیت را پیگیری کنم.
وی در ارتباط با درخواست دانشجویان و طرح 
مســئله چالش حقوق اظهار کــرد: بنده کارمند 
هســتم و حقوق را بــه صورت قانونــی دریافت 
می کنم و دســتگاه های نظارت نیز وجود دارد که 
روی این دریافتی ها نظارت داشــته باشــند؛ حق 
قانونی بنده اســت که نگویم به چه میزان حقوق 
می گیرم چراکه در این زمینه از رانتی اســتفاده 

نمی کنم.
صوفی عنــوان کــرد: مهم ترین بحــث ما با 

دانشــگاه ایجاد فرهنگی رفتاری مناسب در شهر 
اســت و الان قبل از هر کاری باید فرهنگ سازی 
شــهر را به کمک دانشجویان پیگیری کنیم و در 

این راه آمادگی نیز داریم.
وی با اشــاره بــه اینکه مرکــز پژوهش های 
شــهرداری را نیــز در روزهای آینــده راه اندازی 
می کنیــم تا پل ارتباطی بین مســؤولان و مردم 
باشــد، تصریح کرد: بنده اعتقاد به جوانان دارم و 
با صراحــت اعلام می کنم آمادگی کار و همکاری 
با مجموعه دانشــگاه را داریم البته به شرطی که 
دانشــجویان فقط ایده آل های خود را با ما مطرح 

نکنند.
شهردار همدان گفت: بنده نیز به عنوان مدیر 
شهری دوست دارم شهری بر مبنای استانداردها 
باشــد امــا وقتــی وارد بدنه اجرایی می شــویم 
می بینیم مشکلاتی وجود دارد؛ خواهش می کنم 
انتظاری که از مدیریت شهری دارید صرفا ایده آل 

نباشد بلکه بر اساس واقعیات جامعه باشد.
وی تصریح کرد: در شهرداری دو مبحث منابع 
پایدار داخل ســازمانی داریم و یک بحث املاک 
وجود دارد، سامانه املاک شهرداری ضعیف است 
که به دنبال به روز کردن آن هستیم و این ضعف 

را قبول داریم.
صوفی با اشــاره به اینکه در حــوزه قانون هر 
آنچه به ما تکلیف کرده انتشــار پیدا خواهد کرد، 
بیان داشــت: امــا مباحثی مانند اعــلام حقوق 
داوطلبانه است و اگر قانون عنوان کرده که املاک 
شهرداری انتشار پیدا کند این اتفاق خواهد افتاد.

وی در پایان خاطرنشــان کرد: باید به سمت 
دولــت الکترونیک در حوزه های مختلف برویم، از 
دانشجویان می خواهم این مهم را در آینده از بنده 
مطالبه کنند، در مدیریت نوین شــهری در دنیا 
شــهر از یک نگاه خدماتی به یک نگاه اجتماعی 
تبدیل می شــود و ما نیز این برنامه را داشته و به 

اجتماع پاسخ می دهیم.

فرمانده انتظامی استان همدان عنوان کرد:
کشف 79 میلیارد ریال کالای قاچاق 

در استان

ســپهرغرب،گروهاســتانها:فرماندهانتظامی
استانهمدانازکشف79ميلياردريالکالایقاچاق
ازابتدایآذرماهتاکنوندراستانهمدانخبرداد.

سردار بخشعلی کامرانی صالح گفت: طرح مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز بــا هدف حمایت از تولید داخلی و در راســتای 
تحقق شــعار ســال »اقتصاد مقاومتی، تولید و اشتغال« به 

طور ویژه در دستور کار مأموران پلیس استان قرار دارد.
وی افزود: مأموران اداره مبــارزه با قاچاق کالای پلیس 
آگاهی در اســتان همدان با انجام اقدامات پلیسی توانستند 
تعداد قابل توجهی کالای قاچاق از جمله سوخت، پوشاک، 
لــوازم خانگی، مواد دخانی و غیــره را از قاچاقچیان در 12 
عملیات کشــف و تعدادی از باندهای مهم را در این زمینه 

منهدم کنند.
ســردار کامرانی صالح با بیان اینکه ارزش ریالی کالاهای 
کشف شده قاچاق طی آذرماه سال جاری در استان از سوی 
کارشناسان، 79 میلیارد ریال اعلام شده است، گفت: پلیس 
اســتان اجازه نخواهد داد که عده ای سودجو با هدف کسب 
درآمد اقدام به قاچــاق کالا و در چرخه تولید اخلال ایجاد 

کنند.
محمولهلوازمخانگیقاچاقبهمقصدنرسيد

فرمانــده انتظامی اســتان همدان همچنیــن از توقیف 
محمولــه لوازم خانگی قاچاق به ارزش یک میلیارد ریال در 

شهرستان بهار خبر داد.
وی عنوان کرد: در پی اجرای طرح های مبارزه با کالای 
قاچاق و کنتــرل محور های مواصلاتی، مأمــوران انتظامی 
شهرستان بهار هنگام گشت زنی به یک کامیون حامل انواع 

لوازم خانگی مشکوک شده و آن را متوقف کردند.
ســردار کامرانی صالح تصریح کرد: در بازرســی از این 
کامیون، 3 دســتگاه ماشــین لباسشــویی و 15 دستگاه 
یخچال هــای خارجی به ارزش یک میلیارد ریال کشــف 

شد.
وی با بیان اینکه در این رابطه 2 قاچاقچی دستگیر و به 
همراه کالاهای کشف شــده به مرجع قضایی معرفی شدند، 
اظهار کرد: مبارزه با قاچاق کالا یکی از اولویت های اساسی 
پلیس اســتان است چراکه کالای قاچاق بزرگ ترین دشمن 
اقتصاد ملّی و مخرب تولید داخلی بوده و همواره مبارزه در 
این راستا در دستور کار مأموران انتظامی استان قرار دارد.

فرمانــده انتظامی اســتان همــدان خاطرنشــان کرد: 
شهروندان هرگونه فعالیت قاچاقچیان کالا و ارز را در اسرع 
وقت با شماره تلفن 110 مرکز فوریت های پلیس به خادمان 

خود در نیروی انتظامی استان اطلاع رسانی کنند.

معاون مشارکت های مردمی سازمان بهزیستی 
استان همدان خبر داد:

تأمین و خرید 375 مسکن 
تک معلولیتی برای مددجویان

سپهرغرب،گروهاســتانها:معاونمشارکتهای
مردمیســازمانبهزيستیاستانهمدانازتأمينو
خريد375مســکنتکمعلوليتیبرایمددجويان

حائزشرايطدراستانهمدانخبرداد.
حمیــدالله فارســی با بیان اینکه ســاخت مســکن دو 
معلولیتی جزء اقدامات شــاخص بهزیســتی اســت، اظهار 
کرد: تأمین مســکن تک معلولیتی و خانواده بی سرپرســت 
زیرپوشش سازمان بهزیستی نیز ازجمله اقداماتی است که 
بخش جذب مشارکت های مردمی این سازمان در برنامه کار 

خود قرار داده است.
وی با بیان اینکه در راستای تأمین مسکن دو معلولیتی 
در روســتاها طــی ســال 93 احــداث 30 مســکن برای 
مددجویان انجام شــده، افزود: ســال گذشته افزایش 110 
سهمیه برای ساخت و تحویل این گونه مساکن در روستاها 

برای دو معلولیتی ها صورت گرفته است.
فارسی با اشاره به اینکه درمجموع 140 سهمیه ساخت 
و تأمین مســکن برای دو معلولیت ها در بهزیســتی در نظر 
گرفته شــده، گفــت: از این تعداد، 122 خانه ســهم بنیاد 
مســکن بوده که در سامانه ثبت نام کرده  و 82 نفر به بانک 
معرفی شــده  که از 64 انعقاد قرارداد 40 مــورد پایان کار 

گرفته اند.
معــاون مشــارکت های مردمــی ســازمان بهزیســتی 
اســتان همدان در خصوص ســاخت و تأمین 375 مسکن 
تک معلولیتی برای مددجویان اســتان همدان، خاطرنشان 
کرد: از این تعداد 236 سهمیه در بنیاد مسکن مستضعفان 
ثبت نام کرده اند؛ 151 نفر به بانک معرفی شده اند که از این 

تعداد 60 نفر پایان کار گرفته اند.
وی با بیــان اینکه تســهیلات و کمک های بلاعوض در 
کلان شهرها برای ساخت مسکن روستایی برای افراد معلول 
30 میلیون تومان اســت، یادآور شــد: از این تســهیلات 
بلاعوض، 15 میلیون تومان توســط بنیاد مستضعفان، 10 
میلیون تومان توســط سازمان بهزیستی و 5 میلیون تومان 

نیز توسط انجمن خیران تأمین می شود.
فارســی با اشــاره به اینکــه برای شــهرهای زیر 25 
هزار نفر این تســهیلات به 32 میلیون تومان می رســد 
که سهم بنیاد مســتضعفان 15 میلیون است، بیان کرد: 
در روســتاها این تســهیلات 18 میلیــون وام بلاعوض 
برای ســاخت مســکن بوده که 10 میلیون ســهم بنیاد 
مستضعفان، 6 میلیون سهم سازمان بهزیستی و دو سهم 

بنیاد مسکن است. نیز توسط 
معاون مشارکت های مردمی ســازمان بهزیستی استان 
همدان با بیان اینکه ســهمیه دو معلولیتی احداث مسکن 
در شــهرها 34 سهم است، اضافه کرد: هفت سهمیه از این 
تعداد مختص شهرستان ملایر در ساخت پروژه دژین افلاک 

بوده که در 22 بهمن ماه امسال تحویل می شود.
وی تصریح کرد: از مجموع 34 مسکن 27 مسکن سهم 
مرکز اســتان بوده که همه خریداری شده و 21 مورد از آن 

امروز واگذار شده است.

آیت الله مفتح؛ کم نمود و کم تظاهر اما پر حضور و پرتحرکخبــر
ســپهرغرب،گروهاستانها:بدونترديد،
ازمهمترين يکی بهعنوان اســامی انقاب
حوادثقرناخير،توجههمهمردمجهانرا
تبيينچگونگی بنابراين کرده جلب خود به
پيــروزیانقابوريشــههایآناززوايای
مختلفیقابلبررسیاســتودراينميان،
نقششــخصيتهایمحوریدرسيرتکوين

انقابازجايگاهويژهایبرخورداراست.
در تاریخ انقلاب اســلامی، امــام خمینی )ره( 
به عنــوان رهبــر نهضــت بــا ویژگی های بــارز و 
منحصربه فرد خود، توانســت اعتراضات مردمی را 
ســازمان دهی و با رهبری هوشــمندانه خود آن را 
به سرنگونی نظام شاهنشاهی منجر کند. ایشان در 
طی دهه ســی و چهل، موفق به تربیت شاگردانی 
شــده بودند که در دوران نهضــت، هر یک از آنان 
در حوزه های مختلف سیاسی، اجتماعی و فرهنگی 
نقــش اساســی ایفا کردنــد که آیــت الله مرتضی 
مطهری، آیت الله دکتر بهشــتی، آیت الله موســوی 
اردبیلی، آیــت الله دکتر مفتح، آیت الله دســتغیب 
در شــیراز، آیت الله صدوقی در یزد، آیت الله قاضی 
طباطبایــی در تبریــز و آیت الله شــهید مدنی در 

همدان و دیگران از آن جمله هستند.
یکی از این شــخصیت ها آیت الله مفتح بود که 
به عنوان شــاگرد برجســته امام خمینی آشــنایی 
نزدیکی با افکار و دیدگاه ایشــان داشــت. وی به 
نقش معجزه آســای حضور مردم در صحنه انقلاب 
به طور کامل واقف بود و برخلاف برخی تحلیل های 
شــبه انقلابــی آن زمان که نقــش قابل توجهی به 
حرکت های مردمی برای پیروزی انقلاب نمی دادند، 
شــهید مفتح همواره برای به صحنه کشاندن مردم 

در برابر رژیم طاغوتی پهلوی تلاش می کرد.
در کتــاب »زندگی و مبارزات آیت الله شــهید 
دکتر مفتح« که توسط مرکز اسناد انقلاب اسلامی 
منتشرشــده دربــاره زندگی و مبــارزات این عالم 

گران قدر آمده است: 
آیــت الله دکتر محمــد مفتح در ســال 1307 
شمســی، در یک خانواده مذهبی و در همدان قدم 
به هستی گذاشــت. نخستین معلم او پدرش شیخ 
محمود مفتح بود. وی پس از کســب مقدمات در 
حوزه همدان راهی حوزه علمیه قم شد و در محضر 

بزرگان و فقهای شیعه به کسب علم پرداخت. 
هم زمان با احراز درجه اجتهاد، قدم در دانشکده 
الهیئت و معارف اســلامی دانشــگاه تهران نهاد و 
موفق به اخذ درجه دکترای الهیئت شــد. آیت الله 
دکتر مفتح مبارزات سیاسی خود را با شروع نهضت 
امام خمینی آغاز کرد. او، علاوه بر حضور فعال خود 
در عرصه سیاســی به سازمان دهی و هدایت طلاب 
همدانــی مقیم حوزه علمیه قم و انقلابیون شــهر 
همدان نیز می پرداخت و در جریان حمله مأموران 
به مدرسه فیضیه قم در دوم فروردین سال 1342، 

به سختی مضروب شد. 
با شــروع محرم ســال 1342، به دســتور امام 
خمینی راهی آبادان شــد و در آن شــهر با برپایی 
سخنرانی های متعدد، مردم مسلمان این شهرستان 
را بــه وظایــف دینــی و اسلامی شــان آگاه کرد. 
پس ازآنکــه احضارهای مکــرر و تذکرات پی درپی 
ساواک نتوانست او را از ایراد سخنرانی های انقلابی 
بازدارد، مانع ورود او به اســتان خوزســتان شدند. 
مبارزات وی در سال های تبعید امام خمینی از ایران 
تا قبل از ممنوع المنبر شــدن، ایراد سخنرانی های 

روشنگرانه در شهرستان های مختلف بود. 
پــس از ممنوعیت از منبر در فعالیت های خود، 
شــیوه جدیدی اتخاذ کرد کــه تمرکز فعالیت های 
فرهنگی در دانشــکده الهیئت و معارف اســلامی 
و مســجد جاوید از آن جمله بــود، چنانچه پس از 
ســخنرانی آیت الله ســید علی خامنه ای در مسجد 
جاوید هر دو دســتگیر و مسجد نیز تعطیل گردید. 
در آستانه اوج گیری نهضت اسلامی یعنی سال های 
1355-1356، شهید مفتح امامت جماعت مسجد 
قبا را قبول کرد؛ مســجدی کــه در جریان انقلاب 
اســلامی یکــی از مهم ترین کانون هــای هدایت و 

سازمان دهی شد.
برگزاری موفقیت آمیز نماز عید فطر سال 1356 
و 1357 در تپه هــای قیطریه در این کانون انقلاب 
برنامه ریزی شــده بود. فعالیت های آیت الله مفتح در 
جامعه روحانیت مبارز، کمیته اســتقبال، شــورای 
انقــلاب و حزب جمهوری اســلامی و دانشــکده 
الهیئت و معارف اســلامی دانشگاه تهران تا لحظه 

شــهادتش، ازجمله فعالیت های وی اســت. شهید 
دکتر مفتح، علاوه بر مبارزات سیاســی در مسائل 
علمی تخصصی خود هم صاحب نظر بود که تألیف 
مقالات متعدد گواه آن است. دکتر مفتح را همچون 
آیت الله مطهری، دکتر بهشتی و دکتر باهنر بایستی 
از طراحان فکری و فرهنگی انقلاب اسلامی دانست 
که مشخصه مشترک این شــاگردان برجسته امام 

خمینی، جوان گرایی، نواندیشــی و جریان ســازی 
آن ها در فعالیت ها بود. 

دکتر مفتح به عنوان یک مجتهد و فقیه در چند 
جبهه به مبــارزه فکری و فرهنگی مشــغول بود. 
ازیک طــرف، وجود برخی عقاید خرافی راه یافته در 
دین و مذهب اندیشــمندانی چون او را می آزرد، او 
عقیده داشــت این عقاید بی اساسی در دور کردن 
اقشــار تحصیل کرده از آئین روشــن شیعه، عامل 
مهمی است و از طرف دیگر در محیط دانشگاه، نیز 
به عنوان اســتادی که عالی ترین مدرک دانشگاهی 
را داشــت با عقاید و اندیشه های الحادی و التقاطی 
موجود در بین برخی تحصیل کردگان دانشــگاهی 

مبارزه می کرد. 
ایــن عالم و مجاهــد همدانی در کنــار تعلیم 
و تربیــت و تدریــس در حوزه و دانشــگاه خدمت 
فرهنگی قابل توجهی هم انجام داده اســت. تأسیس 
مجمع اسلام شناسی و انتشار پژوهش های ارائه شده 
در این مجمع به همراه مقدمه های فاضلانه او یکی 
از موارد متعدد خدمات فکری و فرهنگی وی است. 
در این کانون، نویسندگان برجسته ای تربیت شدند 
که در بسترسازی فرهنگی انقلاب نقش ایفا کردند. 
درواقــع، آیت الله مفتح بنیان گــذار وحدت حوزه و 

دانشگاه هم بود.
درباره شــهادت این عالم و مبارز دوران انقلاب 
اســلامی ذکر شــده که وی در ساعت 9 صبح روز 
سه شــنبه 27 آذر 1358 در دانشــکده الهیئت و 
معارف اسلامی توسط گروه فرقان و به وسیله چند 
گلوله ترور شــد. علاوه بــر وی دو محافظ او بنام 

»جواد بهمنی و اصغر نعمتی« هم در این سوءقصد 
به شهادت رســیدند. در روز 28 آذر تشییع جنازه 
وی با حضور خانواده شــهید و نزدیکان دکتر مفتح 
ازجملــه دکتر بهشــتی، دکتر باهنــر و دیگران و 
هــزاران نفر از مردم برگزار شــد. مردم در این روز 
شــعار می دادند: »عزا عزا است امروز، روز عزاست 

امروز، خمینی بت شکن صاحب عزاست امروز«.

مقــاممعظــمرهبــری:اينجزء
افتخاراتاوســتکهآثارشازاظهاراتشاز
امنيتهايشهميشهبيشترومشهورتربوده

از ویژگی منحصربه فرد آیت الله مفتح آن اســت 
کــه باوجود نقش و حضور مؤثــر او در جریانات و 
حوادث نام او کمتر مطرح شده اســت. مقام معظم 
رهبری در یکی از ســخنرانی های خود به مناسبت 
بیســتمین شــهادت آیت الله دکتر مفتــح به این 

موضوع اشاره می کند و می فرمایند:
»بسیار به جاست که وهله اول از شهید عزیزمان 
مرحــوم آیت الله مفتح رحمت الله علیه یاد کنیم که 
این روز برکات خون آن شــهید بزرگوار ماســت. 
خــود آن عزیز هم همین طور بــود. کم نمود و کم 
تظاهر اما پر حضور و پرتحرک. اســم او کمتر برده 
می شــد، اما آثارش خیلی جاها بود، یکی از آن ها 
دانشــگاه بود و یکی از آن ها حــوزه. آن ها که یاد 
آن عزیز را گرامی داشــتند و بــا او انس گرفته اند، 
می دانند حضور شــهید مفتح در سال های تاریک 
اختناق در پایگاه هــای مقاومت، معرفت و فرهنگ 
انقلاب یعنی مســاجد یک حضور نمایان و کم نظیر 
بود. هر جا او بود پایگاه بود. همان وقت ها مســجد 
قبا معروف بود، مســجد جاوید معروف بود که آثار 
شهید مفتح بود، اســم خود این عزیز کمتر آورده 
می شود، بااینکه آن ها از برکات وی بودند حالا هم 
همین طور اســت، وحدت حوزه و دانشگاه معروف 
است، مفتح لابه لای یادهای این هفته گم می شود، 
یادش فراموش می شــود. این جزء افتخارات اوست 
که آثــارش از اظهاراتش از امنیت هایش همیشــه 

بیشتر و مشهورتر بوده...«
پيامامامخمينیبهمناسبتشهادت

دکترمفتح
پیامــی که امــام خمینی پس از شــهادت وی 
صادر کردند، نشــان از علاقه متقابل حضرت امام 

به آیت الله شهید مفتح بود. 
... بدخواهان ما که از همه جا وامانده اند دســت 
به ترور وحشیانه می زنند. ما را از چه می ترسانید،... 
جناب حجت الاســلام دانشمند محترم آقای مفتح 
و دو نفر پاســدار عزیز اســلام رحمت الله علیهم به 
فیض شهادت رسیدند و به بارگاه ابدیت بار یافتند، 
در دل ملت و جوانان آگاه ما حماسه آفریدند، آتش 
نهضت اســلامی را افروخته تر و جنبش قیام ملت 
را متحرک تــر کردند. خدایشــان در جوار رحمت 
واسعه خود بپذیرد و از نور عظمت خود بهره دهد. 
امید بود از دانش اســتاد محترم و از زبان و قلم او 
بهره هایی برای اســلام و پیشرفت نهضت برداشته 
شــود و امید است از شــهادت امثال ایشان بهره ها 
برداریم و من شــهادت را بر این مرد برومند اسلام 
تبریک و به بازماندگان آنان و ملت اســلام تسلیت 

می دهم، سلام بر شهیدان حق.
روحاللهالموسویالخمينی27آذر1358
تقديرامامخمينیازهمســرشهيد

مفتح
امــام خمینــی )ره( در مصاحبه با حســنین 
هیکل روزنامه نگار مصری در تاریخ 28 آذر 1358 
فرمودند: »... شــما یک مقداری باشــید توی این 
مــردم. همین هایی که اینجــا الآن فریاد می زنند. 
یــک مقداری توی این ها باشــید ببینید که این ها 
منطقشان چیست؟ این ها می گویند ما می خواهیم 
شهید بشویم. همین امروز که در روزنامه من دیدم، 
این عیال مرحوم آقای مفتح می گوید که ما افتخار 
می کنیم که شــهید دادیم. یک مردمی که بانوانش 
این طور باشند به شهادت سرپرستشان، آن هم یک 
چنین سرپرســتی افتخار بکنند و بســیاری از این 
زن ها که جوانانشان را ازدست داده اند می آیند پیش 
من می گویند که مــا بازهم داریم،  باز هم داریم که 

تقدیم کنیم«.

سپهرغرب،گروهاستانها:مديرکلآموزش
وپرورشاســتانهمدانبابياناينکهگفت:
اگرمنابعمالیآموزشوپرورشتأمينشــود
میتوانيممدارسبيشتریرازيرپوششطرح
نمادقراردهيمچراکهاز2هزارو500مدرسهای
کهدراســتانوجوددارد،پوشش12مدرسه

بسيارکماست.
مصطفی خزاعی روز گذشــته در شورای آموزش 
و پرورش استان با اشــاره به اینکه در هفته پژوهش 
نمایشگاهی که برگزار شد آموزش و پرورش به عنوان 
یکی از دستگاه های برتر شناخته شد، اظهار کرد: در 
اجلاس استانی »نماز و فضای مجازی« نیز آموزش و 

پرورش به عنوان دستگاه برتر معرفی شد.
وی بــا بیان اینکه اگر بتوانیم آثار و برکات نماز را در 
مدارس تقویت کنیم شاهد کاهش آسیب های اجتماعی 
در جامعه خواهیم بود، افزود: باید خانواده ها آگاهی خود 
را در زمینه آسیبب های اجتماعی بالا برده و راهکارهای 

مناسب برای مقابله با آنها را داشته باشند.
مدیرکل آموزش و پرورش استان همدان با اشاره 
به اینکه در جلسه گذشته تنها مصوبه مربوط به تغییر 
کاربری  فضاهای آموزشــی مطرح شد، گفت: در آن 
جلسه مشــکلات و آسیب های اجتماعی در فضاهای 

آموزشی مطرح شد که موضوع ناتمام باقی ماند.
وی اشاره ای به اجرای »طرح نماد« در 12 مدرسه 
استان با همکاری دستگاه های مختلف کرد و گفت: در 
این طرح 9 دستگاه از جمله معاونت پیشگیری از جرم 
دادگستری، علوم پزشکی، بهزیستی، نیروی انتظامی، 
بنیــاد برکت و کمیته امداد در اجرای این برنامه ما را 

یاری خواهند کرد.
خزاعی با بیان اینکه تاکنون کارهای مشترکی با اداره 
کل امور اجتماعی اســتانداری صورت گرفته و تقسیم 

کار ملی مشــترک داشتیم، خاطرنشان کرد: با معاونت 
پیشگیری از جرم دادگستری قدم های خوبی در خصوص 

مقابله با آسیب های اجتماعی برداشته شده است.
وی با تأکید بر اینکه ظرفیت اســتان بیش از آن 
چیزی اســت که در تفاهم نامه پیش بینی شده است، 
گفت: اگر منابع مالی آموزش و پرورش تأمین شــود 
می توانیم مدارس بیشــتری را زیر پوشش طرح قرار 
دهیم چرا که از 2 هزار و 500 مدرسه ای که در استان 

وجود دارد، پوشش 12 مدرسه بسیار کم است.
مدیر کل آموزش و پرورش استان همدان با بیان 
اینکه تردیدی نیست که آسیب در جامعه وجود دارد 
و این آسیب ها می تواند مدارس را تهدید کند، افزود: 
باید در این زمینه به صورت جدی وارد شد و آموزش 
و پــرورش این آمادگی را دارد کــه بیش از ظرفیت 

پیش بینی شده اقدام کند.
وی با بیان اینکه امسال خوشبختانه برنامه محوری 
و مدون در آموزش و پرورش وجود دارد، تصریح کرد: 
این برنامه با تأســی از برنامه های بالادســتی تدوین 

شده است.
خزاعی با اشاره به اینکه تابستان عملکرد چهارساله 
آموزش و پرورش در یک کتاب چاپ شده و به برخی 
از ادارات ارسال شده است، اظهار کرد: به دلیل کمبود 
منابع مالی نتوانستیم به برخی از اهداف قطعی برسیم.

وی با بیان اینکه در خصوص آسیب های اجتماعی 
بایــد یک کار جــدی صورت گیرد، تصریــح کرد: با 
پیاده سازی برنامه نقشــه راه که همان پیشگیری از 
آسیب های اجتماعی در سطح مدارس است می توان 

جلوی بسیاری از آسیب ها را در مدارس گرفت.

مدیرکل آموزش و پرورش استان همدان گفت: از 
اهداف نقشه راه می توان به ترویج فرهنگ پیشگیری 
و توانمندســازی دانش آموزان، والدین و کارکنان به 
منظور خود مراقبتی در برابر آســیب های اجتماعی، 
کنترل و کاهــش عوامل مخاطره آمیز و تهدیدکننده 
دانش آمــوزان در زمینــه آســیب های اجتماعی و 
از دانش آموزان  ظرفیت سازی حمایت های اجتماعی 

در فوریت های اجتماعی اشاره کرد.
وی چشــم انداز این نقشه را پوشش صد درصدی 
مدارس کشــور در زمینــه برنامه هــا و فعالیت های 
پیشگیری از آسیب های اجتماعی برشمرد و تصریح 
کرد: این مهم با امید به دست یابی تمام دانش آموزان، 
والدین و کارکنان مدارس کشــور بــه آموزش های 
اساسی و ضروری مربوط به مهارت های خودمراقبتی 
و اســتقرار کامل خدمات مداخله به موقع و موثر در 
مواجهه با آســیب ها و فوریت های اجتماعی صورت 

می گیرد.

مدیر کل آموزش و پرورش استان همدان:

اجرای طرح نماد در مدارس همدان نیازمند مساعدت مالی است
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سهم بالکن ها در زیبایی شهر
سپهرغرب،گروهشهر:بهاريعنی
فصلگلوشــکوفه،فصلرويشو
سبزی،طراوتوتازگیوزندهشدن.
اينروزهابههرچيزیکهنگاهکنيد
نمادیازنوشــدنوزايشرادرآن
خواهيدديد؛شــکوفههایسفيدو
صورتی،جوانههایســبزوکوچکی
نشسته درختان برشــاخههای که
گلهای میکننــد، خودنمايــی و
سرمستی با که پرندگانی رنگارنگ،
خوش عطــر و میزنند چهچهــه
گلهايیکهفضــاوجانودلراپر

کردهاست.
گویــا همه این ها آمده انــد تا بار دیگر 
جهان تازه شــود و ما هــم از تازگی آنها 
بیاموزیــم و کهنگــی و رخــوت را کنار 
بگذاریم.با این همه متأسفانه خیلی از آنها 
که در آپارتمانی کوچک زندگی می کنند 

و حتی بالکنــی رو به آفتاب ندارند، همین موضوع 
را بهانــه کرده و طبیعت را از خانه و زندگی شــان 
کنار می گذارند اما اگر قــدری دقیق تر ببینیم، در 
کوچک ترین خانه ها هم می شــود چند برگ ســبز 
را نگه داشــت؛ برگ هایی که نیــاز چندانی به نور 
مســتقیم خورشــید ندارند ولی محیطی متفاوت 
ایجــاد می کنند و روحیه ای تازه به ما و زندگی مان 

می بخشند.
البته بدتر از این کسانی هستند که در آپارتمان 
زندگی می کنند و بالکنی هم دارند، اما این بخش از 
خانه به مرور زمان تبدیل شده است به یک انباری 
بزرگ و شــلوغ که می توان اجناس متفاوتی را در 
آنجا دیــد. از ظرف های پلاســتیکی در اندازه ها و 
رنگ های مختلف که روی هم چیده شــده و آفتاب 
رنگ وروی شان را برده اســت گرفته تا گلدان های 

خالی از گل، شیشه ها و بطری های پلاستیکی و...
جالب اینکه وقتی با صاحب این خانه ها صحبت 
کنید هم اغلب از نداشــتن حیــاط گله می کنند و 
ناراحت هستند که چرا چشم شان به دیدن گل های 
بهاری روشن نمی شود؛ نمی توانند در باغچه بنفشه 

و شمعدانی بکارند و بقیه ماجرا!

عابرانهمحقدارند
اگر شــما هم بالکنی دارید کــه از آن به عنوان 
انباری اســتفاده می کنید، بد نیســت حداقل برای 
یک بار هم که شــده از خانه خارج شوید. در کوچه 
یــا خیابان محل ســکونت تان قــدم بزنید و نمای 
ساختمان را با دقت بیشتری برانداز کنید. آن وقت 
از خودتان بپرسید آیا واقعاً از دیدن چنان منظره ای 

احساس خوبی به شما دست می دهد یا نه؟
اگر از آن دســت شهروندانی هســتید که فکر 
می کنید نمای بیرونی ســاختمان به شما ارتباطی 
ندارد و ایجاد حس خــوب در عابران پیاده وظیفه 
شما نیست، باید بدانید نظرتان کاملًا اشتباه است. 
اگر از خانه هــای قدیمی بازدید کرده یا نقش خانه 
پدربــزرگ و مادربزرگ هنوز در ذهن تان نشســته 
باشــد، بطور حتم باغچه های کوچــک جلوی آن 

خانه ها را به یاد می آورید. باغچه هایی که هر ســال 
بهــار، گل های رنگارنــگ آن را تزئین می کردند و 
درختانش جوانه می زدند تا چشــم پیاده ها روشن 
شــود و از دیدن آن همه زیبایی لذت ببرند و حس 

زندگی در وجودشان جاری شود.
مســلماً کاشتن گل و گیاه در کوچه و خیابان و 
آب دادن و رسیدگی کردن به آنها هم وظیفه اجداد 
ما نبوده است اما گویا آنها خیلی بیشتر از امروزی ها 
به یکدیگر احترام می گذاشتند و می دانستند نمای 
خانه و محل زندگی آینه ای از روحیه، شــخصیت و 

تربیت آنهاست.
حالا اما قضیه برعکس شده؛ دیگر نه تنها خبری 
از باغچه ها و گلدان های گل جلو خانه ها نیست بلکه 
بعضی از بالکن هایی که از بیرون دیده می شود نیز 
فقط به بخش کثیف و به هــم ریخته خانه تبدیل 
شده که انگار وظیفه آزار بصری رهگذران را برعهده 

دارد.

سهمتانرااداکنيد
»حداقل ســهم هــر خانــه در زیبایی شــهر، 
آراســتگی بالکن آن اســت«؛ حتماً شــما هم این 
جمله را جایــی دیده  یا خوانده ایــد، جمله ای که 
در اتوبان ها و خیابان های شــهر به چشم می خورد 
تا مردم را تشــویق کند بیشتر از قبل به آراستگی 
محیط زندگی و نقش شــان در زیبایی چشم انداز 

شهر اهمیت دهند.
البته این فرهنگ ســازی نباید تنها به روزهای 
ابتدایی سال محدود شود. همه ما باید به نقش خود 
در زندگی شــهری واقف شــویم و وظیفه نهادهای 
رسمی و آموزشی اســت تا هر از گاهی تلنگری بر 
وجدان شهرنشینی ما بزنند و نکاتی را گوشزد کنند 
تا همه به وظایف خود در قبال آرامش و آراســتگی 

محل زندگی مان عمل کنیم.
یکی از این موارد، تمیز نگه داشــتن بالکن های 
رو بــه خیابان ها و کوچه هاســت که نه تنها وظیفه 
تک تک شــهروندان است تا از این طریق به داشتن 
شــهری زیباتر کمک کنند کــه می تواند محیطی 

بــرای  را  دلنشــین  و  آرامش بخــش 
ســاکنان خانه نیز فراهــم آورد. البته 
کــم نیســتند صاحــب خانه هایی که 
هرقدر دوســت دارند لوازم بی استفاده 
داخل بالکن شــان جمع می کنند و اوج 
ابتکارشــان پوشاندن آنها به کمک یک 
صفحه ایرانیت، نایلون یا پارچه اســت 
کــه به خیال خودشــان نمایی ایده آل 
درســت می کند. غافل از اینکه ایرانیت 
و نایلــون و پارچه برای این کار راه حل 
مناسبی نیست و باید به شیوه های بهتر 

و مناسب تری متوسل شد.
البته از حق نگذریــم و بگوییم در 
مقابل این گروه، کسانی هم هستند که 
بالکن خانه شان – هرچقدر هم کوچک 
و کم حجم - پر است از گلدان های گل 
با رنگ های قرمز، زرد، بنفش، ســفید، 
صورتی و... با برگ های ســبز و شادابی 
که فضایــی دل انگیز را به چشــم و دل رهگذران 
هدیه می دهد. بطور حتم هر کسی که از جلوی این 
خانه ها رد شود، نگاهی از سر تحسین و لذت به آن 
منظــره خواهد انداخت و به ذوق و هنر صاحب آن 

درود خواهد فرستاد.
پس بیایید یک بار هم که شده با خودمان عهد 
ببندیم ما هم سهم مان را در زیبایی و آرامش شهر 

ایفا کنیم و محیطی به دور از زشتی ها بیافرینیم.

ازحداقلهااستفادهکنيد
ایــن روزها اگر کمــی دقت کنیــد، خانه های 
زیادی را خواهید دید که با اســتفاده از گلدان های 
مخصوص و گل های زیبا، پشــت پنجره ها را زینت 
داده انــد. پس اگر بالکن هم ندارید یا نمی توانید در 
بالکــن گل و گیاه بگذارید، خوب اســت از فضای 
پشت پنجره ها غافل نشوید. با اینکه این فضا بسیار 
کوچک اســت، اما با قرار دادن گلدان های مناسب 
و با اندازه مورد نظر می توانید محیطی بســیار زیبا 
ایجاد کنید؛ محیطی که نه تنها عابران و کسانی که 
خارج از خانه هستند از آن لذت خواهند برد، بلکه 

حس و حال شما را نیز تغییر می دهد.
البتــه برای قــرار دادن گلدان های گل پشــت 
پنجره حتمــاً نکات ایمنی را هــم رعایت کنید تا 
خدای نکرده گلدان به دلیل وزش باد و... ســقوط 
نکند. به عنوان مثال می توانید گلدان ها را به کمک 
طنابــی بی رنگ در جای خود محکــم کنید یا اگر 
برای تــان امکان دارد با نصب پایه های فلزی متصل 
به پنجــره یا حلقه های فلزی که جــای قرار دادن 
گلدان اســت، مشــکل را حل کنید.امــا مهم ترین 
نکته ای که باید به خاطر بســپاریم این اســت که 
یک ســوی بالکن ها و نمای پشت پنجره ما عابران 
و رهگذران هســتند و زیبایی یــا نامرتب بودن آن 
در ذهن آنها هم نقش میبندد. بنابراین بهتر اســت 
با ســاده ترین راه کارها فضایی پر گل و سبز فراهم 
کنید که نه تنها به زیبایی بیشــتر فضای شــهری 
کمک می کند بلکه برای داشــتن روحیه بهتر افراد 

خانواده هم بسیار موثر است.

شهر
sepehr.shahr@gmail.com
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سپهرغرب،گروهشــهر-عباسسريشی:
ناکجاآبادتنهايکعبارتنيست،بلکهعنوانی
میباشــدکهمیتوانمصاديقبــارزآنرادر
گوشهوکناراينشهرديد.مناطقیکهامکانات
وزيرساختهايیدرآنديدهنمیشوندوالبته
درهيچنقشــهایهموجودندارند،اماگاهی
انتخاباتوحرکاتتبليغیونمايشیبهيکباره

مدنظروتوجهقرارگرفتهوپيدامیشوند.
فرآینــد توســعه شــهرها همان گونه کــه دارای 
جنبه های مثبتی مانند پیشــرفت و گســترش دامنه 
امکانات اســت به همان موازات نیــز دارای معایبی 
هم چون آلودگی هوا و محیط زیســت، ناهنجاری های 
اجتماعی، ترافیک و...نیز می باشد. در حقیقت شهرها 
آلبومی هســتند تمام عیار از همــه تصاویر خوب، بد، 
زشــت و زیبا و صدالبته مثبت و منفی ولاجرم همه 
ما مجبوریم که به حکم ســکونت در شهر همان گونه 
که از امکانات آن بهره می بریم خواســته و ناخواسته 
با برخی از بســامدها و امــواج منفی آن نیز مواجه یا 

هم نشین باشیم.
و اما امروزه بر اســاس آخرین تحلیل ها و نظرات 
کارشناســی فقر، بیــکاری اعتیاد و حاشیه نشــینی 
من جمله پربسامدترین معضلات و مشکلاتی است که 
توانسته ضمن درگیر نمودن بخش اعظمی از جمعیت 
و گستره جغرافیایی شهر ها، تأثیرات بسیاری را هم بر 

پشت مدیریت آن بارکند.
گــو اینکه هرکــدام از آن موضوعــات پیش گفته 
)فقر، بیــکاری، اعتیــاد و...( به نوبه خــود تهدید زا 
محسوب شــده و یا به صورت شبکه ای باهم مرتبط و 
حتــی این گونه نیز می توان برداشــت نمود که اثرات 
آن هــا دائماً بر هم بار می شــود، به نوعی که نمی توان 
یکی را بــدون لحاظ کردن تأثیرات دیگری ترســیم 
و تعریف کرد. بااین حال عمده کارشناســان مســائل 
شــهری و اجتماعی بر این باورند که در نگاه خاص تر 
موضوع حاشیه نشــینی با توجه به ویژگی های خود از 
حضوری برجسته تر در میان دیگر معضلات برخوردار 
بوده و حتی به نوعی نیز می توان آن را مناســب ترین 
و درعین حــال پرتأثیر ترین بســتر و منبع برای بروز 

مشکلات دیگر عنوان کرد.
در حقیقت نه تنهــا از منظر مدیــران، بلکه گاهاً 
از نگاه مــردم عادی نیز حاشیه نشــین های مناطقی 
همیشه مسئله سازند که مشکلاتشان هیچ گاه تمامی 
ندارد. زیرا این مناطق به دلیل فقدان زیرساخت های 
مناســب و مطمئن از یک ســو و اختــلاط ناهمگون 
فرهنگ ها و اعتقادات گوناگون در ســوی دیگر، دائماً 
مســتعد و آبســتن بروز حوادث ریز و درشتی تلقی 
می شوند که آرامش شــهر را مورد هجمه و یا تهدید 
قرار می دهد. حال این رخدادها ممکن است سیلاب، 
تخریب خانــه و فقدان فاضلاب و یــا چیزهای دیگر 
مانند فقر، اعتیاد، جرم خیــزی و حتی درگیری های 

قوم قبیله ای باشد.
البتــه ایــن بــدان مفهــوم نیســت کــه همه 
حاشیه نشین ها افرادی مسئله دار هستند، بلکه عموماً 
انســان هایی خوب در مناطق بد جانمایی می شوند، 
زیرا خیلی از ساکنان این مناطق، صرفاً به دلیل نبود 

فرصت های شــغلی مناســب و یا فقر و فقدان درآمد 
کافی، توانایی مالی لازم برای زندگی در مرکز شهرها 
را ندارند و ناخودآگاه به سمت حاشیه نشینی کشیده 

شده و می شوند.
اگرچه حاشیه نشــینی به عنــوان معضل زیربنایی 
و آســیب اجتماعــی یکی از دغدغه های همیشــگی 
دولت های گذشــته و اکنون بوده، حتی رســماً اعلام 
می شــود که در طــی دهه گذشــته نیــز جمعیت 
حاشیه نشین کشور به 11 میلیون نفر افزایش یافته و 
بااین حال اگر فکر کنیم، مســئولان هیچ اقدامی برای 
کنترل آن نکرده اند، قطعاً دور از اخلاق و انصاف است 
در حقیقــت گرچه مجموع اقدامات اخیر نتوانســته 
به کنترل جدی حاشیه نشــینی منجر شود، منصفانه 
می باشــد که قبول کنیم جســته و گریخته اقداماتی 

درخور مهار حاشیه نشینی انجام شده است.
ولیکــن بایــد پذیرفــت کــه روایت حاشــیه و 
حاشیه نشینی جزء نگران کننده ترین موضوعات منتج 
به آسیب اجتماعی اســت و اینکه صاحب نظران هم 
معتقدند ساماندهی سکونتگاه های غیررسمی در وهله 
نخست نیازمند آمار و اطلاعات دقیق و مشخص بوده 
و تا آمار دقیقی از این موضوع در دست نباشد لاجرم 

همه برنامه ریزی ها نیز ناکارآمد خواهد بود.
وقتیحاشيه،خودحاشيهدارمیشود...

بــه اذعــان بســیاری از اهــل معنا، حاشــیه و 
حاشیه نشینان مناطق، افرادی هستند که صرفاً برای 
مواردی خاص مانند انتخابات، ســیاهی لشــگرهای 
تبلیغی و یا تأمین نیــروی کار ارزان قیمت و... محل 
اعتنــا و توجه را پیدا می کنند وگرنه وقتی صحبت از 
امکانات و حقوق شهروندی به میان می آید، آنها کسی 
نیستند جزء غاصبان و متجاوزان به حریم شهرها که 
اساساً هیچ حقی و حقوقی نداشته و اینکه اگر تاکنون 
نیز امکاناتی به ایشان داده شده در اصل نوعی صدقه ی 

مدیریتی محسوب می شود.
علی ایحــال چه حاشیه نشــینان را غاصب بنامیم 
و یا بار مازاد شــهری، حقیقت این اســت که امروزه 
آن ها جمعیت فراوانی را متشکل شده اند که نمی توان 
بدون توجه به حضور، مشکلات و یا مطالباتشان برای 
شهر تصمیم گیری و یا برنامه نوشت. حاشیه ها امروز 
جزء لاینفک شــهرها محسوب می شوند ولا جرم باید 
پذیرفت که این قیبل افراد از همه داشــته های شهر، 

حق وحقوقی دارند.
و اما شــهر همدان نیز به مانند تمام شهرهای دنیا 
برای خود حاشــیه های دارد. مناطقی که سال هاست 
هزاران  میزبان  غیررســمی  به عنوان سکونت گاه های 
خانواده شده و اینکه با توجه به توسعه شهر نیز گاهاً 
برخی از این حاشــیه های دیــروز، حالا به یک محله 
از شــهر مبدل گردیده فلذا دیگــر نمی توان آن ها را 

بــا تصوری که در ذهن داریم حاشــیه نامید. هرچند 
هنوز مهم ترین شاخصه های حاشیه نشینی را مشتمل 
بر فقر، رهاشــدگی، فقدان امکانــات، ضعف خدمات 
اســت که با خود به همراه دارند. دیزج، خضر، حصار 
نمونه های هستند که امروزه با توجه به توسعه شهری 
دیگر با نام های جدید مانند اسلامشــهر، ولیعصر... در 

مجموعه شهری جانمایی و تعریف شده اند.
اگرچه به ظاهر نام ها تغییر کرده اما موضوع اصلی 
اینجاســت که نه تنها هنوز مشکلات داخلی آن ها به 
قــوت خود باقی مانده و در اصل موضوع تغیر چندانی 
حاصل نشــده، بلکه ساختار جدید خود این حاشیه ها 

نیز به حاشیه سازی های دیگر مبتلا شده اند.
این موضوع شــاید از نظر برخی مــردود و حتی 
تکذیب می گردد بااین حال وقتی شاهد وسعت گیری 
لبه های بیرونی این شهرک ها و متعاقباً ایجاد فازهای 
متعــدد در آن ها هســتیم، لاجرم بایــد پذیرفت که 
حاشیه نشــینی نه تنها متوقف نشــده، بلکه آشــکارا 

درحال توسعه می باشد.
برای نمونه و در منطقه ای به مانند شهرک ولیعصر 
)دیزج( وقتی طی چند ســال فقط شاهد ایجاد چهار 
ایستگاه هســتیم، لاجرم نمی توان منکر این بود که 
حاشیه نشین بزرگ تر نشده و میزبان ساکنان بیشتری 
نگشته، بلکه افرادی از سر ناچاری و یا هر علت دیگر 
اکنون در لبه های بیرونی آن ساکن شده اند که صرفاً 
با این دل خوشی، شهرنشین هســتند و می توانند از 

امکانات موجود، اندکی بهره مند شوند.
روايتطفيلیوقفيلی

شــهرک ولیعصر به خودی خود کم مشکل نیست. 
ایــن را هر تازه واردی هم می تواند از بدو ورود بفهمد. 
معابر تنگ و بافت فرســوده، تراکــم بالای جمعیت 

بدون داشــتن زیرساخت های بهداشــتی و درمانی، 
آموزشــی و خدماتی متناسب و نه حتی یک بوستان 
درست و درمان برای نشستن. به قول یکی از ساکنین 
اینجا مردم فقط زنده اند و کســی به آن معنا که شما 

در بطن شهر می بینید زندگی نمی کند.
تابستان ها معضل کمبود آب و زمستان ها آب های 
روان خانه خراب کن. با هزار بدبختی و برو بیا تازه برای 
ایستگاه های اول و دوم شبکه فاضلاب و آب لوله کشی 
آمده، برای آســفالت کوچه ها هر خانــواده مبلغی را 
پرداخت کرده، بااین حال هنوز ایستگاه چهار از اولین 
امکانات هم بی بهره می باشــد. ایستگاه چهار در اصل 
لبه بیرونی شهرک ولیعصر محسوب می شود که حتی 
از خود دیزج هم عقب افتاده تر است حالا تصور کنید، 

آنجا کجاست...!
برای درک این موضوع راهی ایستگاه چهار شدیم، 
جایی فراســوی دید و انظار کــه تقریباً انتهای دیزج 
می شــد. در حقیقت اینجا لبه بیرونی شــهرک است 
و بعد از آن فقط مزارع کشــاورزی و بیابان خدا. البته 
عمده ســاکنین اینجا هم مهاجران روستایی هستند 
که با قرض و قوله زمینی خریده و به دور از چشــمان 
شهرداری برای خود خانه ای ساخته اند، گو اینکه اگر 
از کیفیت واســتقامت بنای خانه ها هم چیزی نگوییم 

بهتراست.
اینجا مردم عموماً از آب چاه استفاده می کنند و از 
شبکه فاضلاب هم خبری نیست، البته نباید فراموش 
کنیــم که اکثــر چاه های فاضلاب نزدیــک به همان 
چاه های آب شــرب اســت. برق و لوله کشی گاز هم 
بود، منتها هنوز خانه های بسیاری هستند که به دلیل 
فقر و کمبود درآمد توانایی پرداخت حق انشــعاب را 
ندارنــد و مجبورنــد با کپســول گاز و )برق قرضی و 

دزدی( سر کنند.
جالب است بدانید اینجا خانواده هایی هم هستند 
کــه با حفظ اصالت آباء و اجــدادی خود با نگهداری 
احشــام و دام در منزل توانســته اند تا ضمن سکونت 
در شــهر تا حدودی هم روستایی بمانند. قیافه ها هم 
کــه تعریف خاصی ندارد، جماعتی کارگر و کشــاورز 
با چهره آفتاب ســوخته، بیشــتر اهل سکوت و بدون 
درد دل، گــو آنکه وقتی به عنوان خبرنگار هم خود را 
معرفی می کنیم و خواستار بیان مشکلاتشان هستیم 

فقط نگاهی می کنند و می روند.
درددلساکنينناکجاآباد...

دید وضعیت تقریباً مبهم و نامشخص این منطقه 
که میان برزخی از شــهر یا روســتا بودن قرارگرفته 
به خوبی توانســت تا به اندازه تمام ساکنین آن حرف 

بزند.
در پی ارســال گزارشاتی از سوی ســاکنین این 
منطقــه به ســپهرغرب و بــا توجه به رســالت این 
رســانه در بازنمایی مشکلات و دردمندی های مردم، 
خبرنگاران این روزنامه با حضوری چندســاعته ضمن 
به تحریر درآوردن نتایج مشاهدات عینی خود، اقدام 
به انعــکاس بخش هایی از صحبت هــا و گفتگو های 
ساکنینی نمودند که شاید تنها خواسته هایشان کمی 
توجه به این منطقه برای درک نیازها  است. مطالباتی 
که شاید در نگاه نخســت برای بسیاری از ما چندان 
مهم نباشــد، اما وقتی مدتی به جای ایشــان در این 
منطقه زندگی کنیم، آن  موقع نســبت به اهم و مهم 

آن تغییر نظر خواهیم داد.
از گفتگو با برخی ســاکنین این منطقه )ایستگاه 
چهار( چنین برمی آید که قرارگرفتن در لبه پرت یک 
حاشیه بزرگ تر بنام ولیعصر باعث شده آنان از مواهب 
شهری بی بهره باشند، اینکه بعد از تاریکی هوا و صبح 
زود اصلًا ماشــینی به این منطقــه نمی آید و خلاصه 

مکان امنی برای جولان همه جور خلاف شده است.
گــو اینکه با اولین بارش بــرف و باران کوچه ها از 
گل ولای پر می شــود، صدالبته برفــی که هیچ گاه از 
معابــر پاک نمی شــود، چون اینجا اصــلًا جزء دیزج 
هم حســاب نمی آید چه برسد به همدان، حالا تصور 
کنیــد بچه های این منطقه با چه فلاکتی باید به تنها 
مدرسه ابتدایی موجود در منطقه بروند و یا آن ها که 
دبیرستانی هســتند، با چه مشکلاتی دست به گریبان 

می شوند.
البته از نبود درمانگاه، داروخانه و یا خانه بهداشت، 
کلانتری تا وضع جمع آوری زباله و روشنایی معابر و یا 
جدول کشی و هدایت روان آب ها به  خارج از کوچه ها 
و خانه های مردم نگوییم بهتر اســت، زیرا اینجا رسماً 
از این چیزها خبری نیســت و اینکه اگر مسئولی هم 
آمده و ادعایــی در خصوص اختصاص امکانات کرده، 

بیاید به ما ساکنین نشان بدهد، شاید ما کور هستیم 
و نمی بینیــم و یا آن مقامــات محترمی که فقط در 
ایام انتخابات آمدند و شــعار دادنــد بیایند تا نتیجه 

کارهایشان را به ما نشان دهند.
به گفته یکی از ساکنین در فراموش شدگی دیزج 
و صدالبته ناکجاآباد شدن ایستگاه چهار و ساکنینش، 
همین بس که چند روز قبل وقتی یکی از همسایگان 
دچار مشکل قلبی شد و به اورژانس زنگ زدند، راننده 
آمبولانــس نتوانســته بود اینجا را پیــدا کند و البته 
هیچ وقت هم نرســید، فلذا ما مجبور شدیم بیمار را با 
ماشین یکی از همسایه ها به بیمارستان منتقل کنیم.

یکــی از اهالی محل با دل پرخــون عنوان می کرد: 
شــما را به خدا آیا نصب دو سه تا روشنایی برای معابر 
زیاده طلبی اســت؟ آیا درخواســت کشیدن یک مسیر 
آســفالته صد متری برای اینجا تقاضای زیادی بوده؟ و 
یا شاید فکر می کنید، ما حق داشتن چند تا باکس زباله 
را نداریم؟ ما نه پارک می خواهیم و نه ســالن ورزشی، 
اینجا اگر یک ســرویس خط واحد اضافه کنند تا زن و 
بچه مردم مجبور نشوند میان تاریکی و بارندگی چندین 
خیابان را پیاده طی کنند، کلاهمان را می اندازیم بالاتر، 

حالا به نظر شما این چیز زیادی است؟
دوستی هم سربسته عنوان می کرد ساکنین اینجا 
تا حد امکان سعی می کنند سرشان تو لاک خودشان 
و کاری به کار جماعت ناهنجار نداشته باشند، چراکه 
وقتی در منطقه ای قانون و پلیس همیشه غایب بوده 
هــر قلدری می توانــد به جان و مال مردم ســوءنظر 

داشته و خلاصه گُنده لات و بزن بهادر محل شود.
حرفآخر...

سال گذشته وزیر مســکن و شهرسازی )دولت 
وقــت( در خصــوص گســترش حاشیه نشــینی و 
تعمیــق این معضل تعریف خاصی را عنوان کرد که 
حاشیه نشــینی یعنی دوری از خدمات شهری حتی 
در مناطق مرکزی شــهر که لاجــرم باید این گونه 
نتیجــه گرفــت، از 55 میلیون شهرنشــین فعلی 
کشــور، حدود 18 میلیون نفر آن ها حاشیه نشــین 

می شوند. محسوب 
حال سؤال اینجاست که اگر 18 میلیون جمعیت 
یک کشــور با این تعریف حاشیه نشــین محســوب 
می شــوند پس این جماعت )اهالی شــهرک ولیعصر 
و به ویژه امثال ســاکنین ایســتگاه چهــار( را باید با 
چه نامی صدا کرد؟ به راســتی اینــان که خود مولود 
یک حاشــیه بزرگ تر هستند در زمره کدام تعریف از 

انسانیت و مدنیت قرار می گیرند؟
متأســفانه این حقیقتی غیرقابل انکار در جامعه و 
شــهر بوده است، نظر به  اینکه رفع بحران و مشکلات 
حاشیه نشــینان که درگیر هســتند، باید توسط 30 
دســتگاهی که سند آســیب های اجتماعی کشور به 
آن ها اشــاره  کرده اســت، حل وفصل شود. بااین حال 
اما نیم نگاهی به اوضاع فعلی مناطق، بیانگر حقیقتی 
روشــن اســت که گویا چندان امیدی به حل وفصل 
مشکلات اهالی منطقه حتی در بلندمدت هم نیست 
و این حاشیه نشینان هستند که باید به نوعی با شرایط 
کنار آمده و چشــم به راه تحقق وعده های مسئولان و 

مدیران نباشند.

شهرک فراموش شده ولیعصر)عج(
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معاون استاندار لرستان:

تولید صنایع دستی در استان لرستان تعطیل نشود
سپهرغرب،گروهاستانها:معاوناستاندارلرستان
گفت:فرماندارانومديراندســتگاههایاجرايیدر
توليدصنايعدســتیوعرضهآنبهبــازارمطالعات
بيشتریکنندونبايدبگذاريملرستانباقدمتتاريخی

درتوليدصنايعدستیتعطيلشود.
گودرز امیری روز گذشــته در جمع مدیران استان با اشاره 
به پروژه های نیمه تمام و راکد اســتان لرستان اظهار داشت: 
طرح هــا و تولیدی هایی که به هر نحــوی توانایی ادامه کار را 
ندارند شناسایی شوند تا در صورت تمایل با استفاده از ظرفیت 

هلدینگ های اقتصادی نسبت به فعال کردن آنها اقدام شود.
وی افزود: سازمان های اقتصادی تمایل دارند به تولیدی و 
پروژه هایی که طرح توجیه فنی، اقتصادی و محصولات شــان 
بــازار تقاضا دارند با اجاره بلند مــدت آنها را به چرخه تولید 

بازگردانند.
معاون هماهنگی امور اقتصادی و توسعه منابع استاندار با 
بیان اینکه بعضی از تولیدی ها بــه دلیل پایین بودن کیفیت 
محصولات نمی توانند در بــازار رقابتی کار کنند تصریح کرد: 
بعضــی از مراکز اقتصــادی دارای امتیاز و برند هســتند که 
می تواننــد واحد تولیدی را ارتقاء داده و با برند خود محصول 

این تولیدی را به بازار عرضه نمایند.
وی عنوان کرد: بیشــتر تولیدی های مــا زیان تکنولوژی 
فرســوده خود را می دهند زیرا ســبب افزایش قیمت و پایین 
آمدن کیفیت محصول می شــود که نمی تواند در بازار رقابت 

کند.
امیری ایجاد توسعه و اشــتغال پایدار را توجه به کارهای 
علمی و فنی عنوان کرد و بیان کرد: نوآوری و فن آوری نوین 
همچنین استفاده از تکنولوژی روز دنیا لازم و ضروری است.

وی توجه بیشــتر به صنایع دســتی و مشــاغل خانگی را 
ضروری دانســت و افزود: فرمانداران و مدیران دســتگاه های 
اجرایی در تولید صنایع دســتی و عرضه آن به بازار مطالعات 
بیشــتری کنند ونباید بگذاریم لرســتان با قدمت تاریخی در 

تولید صنایع دستی تعطیل شود.

معاون هماهنگی امور اقتصادی و توســعه منابع استاندار 
در بحث مشــاغل خانگی به شــرکت های صاحب برند اشاره 
کرد و گفت: برخی از شــرکت های اقتصــادی و صاحب برند 
مانند پوشاک به مشاغل خانگی روی آورده اند و با در اختیار 
قرار دادن امکانات و محصــولات اولیه خود از این طرح بهره 
می برند کــه این فرصت خوبــی در ایجاد اشــتغال و بهبود 

وضعیت اقتصادی مردم است.
وی بــا بیان اینکه امروزه نرم افزارهــای رایانه ای یکی از 
فرصت های خوب برای ایجاد شغل است تصریح کرد: در بحث 
تجارت الکترونیــک، صادرات و فن آوری ارتباطات با آموزش 
و کســب تخصص با کمک مدیران دســتگاه های اجرایی باید 
گام موثری در ایجاد رونق اقتصادی و ایجاد اشتغال برداشت.

امیری با اشــاره ایجاد تفاهم نامــه ای مابین بنیاد برکت و 
استاندار لرستان عنوان کرد: دستگاه های اجرایی که نام آنان 
در ایــن تفاهم نامه ذکر شــده در بحث اقتصــادی و عمرانی 

پیگیری و اقدام کنند.
وی تعریــف سیســتمی تخصصی مربوط بــه آمار افراد 
شاغل و فاقد شغل را با مشخصات و اطلاعات کامل را لازم 
دانســت و اظهار داشــت: اداره تعاون، کار و امور اجتماعی 
نســبت به تعریف این سیســتم اقدام کند تا در ارائه آمار و 
ارقام و استفاده از کارهای تحقیقاتی مشکلی وجود نداشته 

باشد.
معاون هماهنگی امور اقتصادی و توسعه منابع استاندار با 
بیان اینکه طبق قانون برنامه ششم در بخش صنعت می توانیم 
از ســربازان امریه در واحدهای تولیدی اســتفاده کنیم بیان 
کرد: طبق این قانون می توانیم از ســربازان متخصص و دارای 
مدرک تحصیلی بالا )کارشناسی ارشد و دکتری( در واحدهای 

تولیدی در جهت کسب مهارت وتجربه کاری استفاده کرد.
وی تصریح کرد: از یک طرف سرباز متخصص بعد از اتمام 
دوره خدمت در صورت رضایت طرفین درهمان شــغل جذب 
خواهد شد و از طرف دیگر واحدهای تولیدی تا مدت دو سال 

در کاهش هزینه ها می توانند بهره ببرند.

استانها
sepehr.ostanha@gmail.com
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آگهيموضوعماده3قانونوماده13آئيننامهقانونتعيينتکليفوضعيتثبتيواراضيوساختمانهايفاقدسندرسمي: برابر راي شماره 96/1272 مورخ 96/9/2 
هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتي اراضي و ساختمان هاي فاقد سند رسمي مستقر در واحد ثبتي حوزه ثبت ملک اسدآباد تصرف مالکانه بلامعارض متقاضي آقاي 
سید پایدار کامراني موسوي فرزند سید حسین بشماره شناسنامه 1191 صادره ازاسدآباد در شش دانگ یک قطعه زمین مزروعي آبي به مساحت 69499/28 متر مربع در قسمتي از 
پلاک 51 اصلي روســتاي وندرآباد واقع در اســداباد  اراضي روستاي وندرآباد  خریداري از مالکان رسمي آقایان حسین رضا رضائي، حاجي قربان فرزند علي مومن، مهدي قلي وردي، 
ذولفعلي گلزاري، رضا رزازي، همتعلي زارعي، ولیمحمد فرزند علیمحمد، حســین صالحي، محمد طاهر فرزند محمد باقر محرز گردیده اســت. لذا به منظوراطلاع عموم مراتب در دو 
نوبت به فاصله 15روز آگهي مي شــود در صورتي که اشــخاص نســبت به صدور سند مالکیت متقاضي اعتراضي داشته باشــند مي توانند از تاریخ انتشار اولین آگهي به مدت دو ماه 
اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض،دادخواست خود را به مراجع قضایي تقدیم نمایند.بدهي است در صورت انقضاي 

مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاريخانتشاراول96/9/12*تاريخانتشاردوم96/9/27*رئيسثبتاسنادواماک 5258 - م الف 1819

آگهيموضوعماده3قانونوماده13آئيننامهقانونتعيينتکليفوضعيتثبتيواراضيوساختمانهايفاقدسندرسمي: برابر راي شماره 139660326001001044 
هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتي اراضي و ســاختمان هاي فاقد ســند رسمي مســتقر در واحد ثبتي حوزه ثبت ملک همدان ناحیه یک تصرف مالکانه بلامعارض 
متقاضي آقاي محمد رضایي فرزند محمد حنیفه بشــماره شناســنامه 477 صادره از قروه در یکباب ساختمان مسکوني به مساحت 78/19 مترمربع قسمتي از پلاک شماره 13 اصلي 
واقع در شــهرک ولیعصر، ایســتگاه اول، کوچه بوستان، بن بست شمشاد 4 خریداري با واسطه از مالک رسمي آقاي علي باشباغي محرز گردیده است. لذا به منظوراطلاع عموم مراتب 
در دو نوبت به فاصله 15روز آگهي مي شود در صورتي که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضي اعتراضي داشته باشند مي توانند از تاریخ انتشار اولین آگهي به مدت دو ماه 
اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض،دادخواست خود را به مراجع قضایي تقدیم نمایند.بدیهي است در صورت انقضاي 

مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاريخانتشارنوبتاول:1396/9/27*تاريخانتشارنوبتدوم:1396/10/13*رئيسثبتاسنادواماک-علیزيوریحبيبی

5341 - م الف 4064

آگهيحصروراثت:خانم پروین عندلیبي حاتم داراي شناسنامه شماره 562 به شرح دادخواست به کلاسه 111/581/96 از این حوزه درخواست گواهي حصروراثت نموده و چنین 
توضیح داده که شادروان نوروز علامه کامران به شناسنامه شماره 541 در تاریخ 1394/12/13 در اقامتگاه دائمي خود بدرود زندگي گفته و ورثه حین الفوت آن متوفي منحصر است 
به:1- متقاضي گواهي حصروراثت با مشــخصات فوق الذکر همســر متوفي2- صادق علامه کامران فرزند نوروز شــماره شناسنامه: 4040077611 صادره از: بهار متولد: 1369 فرزند 
ذکور متوفي3- ژاله علامه کامران فرزند نوروز شماره شناسنامه: 874 صادره از: بهار متولد: 1357 فرزند اناث متوفي4- شکوفه علامه کامران فرزند نوروز شماره شناسنامه: 15 صادره 
از: بهار متولد: 1363 فرزند اناث متوفي5- ســمیرا علامه کامران فرزند نوروز شــماره شناسنامه: 4040191765 صادره از: بهار متولد: 1372 فرزند اناث متوفي6- ناهید علامه کامران 
فرزند نوروز شــماره شناســنامه: 875 صادره از: بهار متولد: 1358 فرزند اناث متوفي و لاغیر. اینک با انجام تشریفات مقدماتي درخواست مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا هر 

کس اعتراضي دارد و یا وصیت نامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهي ظرف یک ماه تقدیم دارد و الا گواهي صادر خواهد شد.
رئيسحوزهشماره111شورايحلاختافصالحآباد

5399 - م الف 3026

از شعار تا عمل مسوولان

بندر خشک، مصوبه ای فراموش شده
چه کسی پاسخگو است؟

سپهرغرب،گروهاستانها:بندرخشک
اقتصادیاست ازپروژههای لرستانيکی
کهاحداثآنازسال93تاامروزبهدلايل

مختلفیدرهالهایازابهامقراردارد.
احداث بندر خشک یکی از مصوباتی بود که 
ســال 93 مجوز تأســیس آن برای چند استان 
صادر شــد و اســتان لرســتان نیز یکی از این 

استان ها بود.
موقعیت مناسب لرستان و قرارگیری آن در 
کریدور شــمال_جنوب و بنــدر بازرگان_بندر 
امــام می تواند، درصورتی که ایــن بندر احداث 
شــود، پیشــرفت قابل ملاحظــه ای در زمینه 

اقتصادی برای استان ایجاد کند.
باوجوداینکه مجوز راه انــدازی این بندر در 
ســال 93 اخذشده اســت، اما احداث آن فقط 
در حــد یک مصوبه کاغذی بوده و تاکنون هیچ 
اقدامی بــرای تحقق این پروژه انجام نشــده و 

احداث آن در هاله ای از ابهام قرار دارد.
این پــروژه را می تــوان نوعی زیرســاخت 
اقتصادی دانســت و در لرستان باوجود بیکاری 
جوانان و اقتصاد نامناسب می تواند نقش خوبی 

در رفع مشکلات ایجاد کند.
بندر خشک در لرستان قرار بود در مساحتی 
حــدود 72 هکتار از  جــاده کمربندی خرم آباد 
احداث شــود و به نظر می رســد از دست دادن 
موقعیت احداث بندر خشــک در لرستان ضرر 

خیلی بزرگی است.

زمينبندرخشکلرستانمعارض
دارد

رئیس ســازمان صنعت، معــدن و تجارت 
لرستان در خصوص احداث بندر خشک لرستان 

اظهار داشــت: مصوبه احداث این پروژه توسط 
شورای عالی آمایش در سال 93 تصویب شد.

محمدرضــا صفی خانی افــزود: برای تعیین 
زمین این  پروژه پیگیری زیادی توسط استاندار 
وقت صورت گرفت و بعد از تلاش های بســیار 

بالاخره زمین آن مشخص شد.
وی گفت: زمینی که برای این پروژه مشخص 
شــد، از جاده کمربندی خرم آباد نزدیک به پل 
بابا حسین اســت و در لیست زمین های منابع 

ملی قرار دارد.
صفی خانــی ادامه داد: متأســفانه باوجود 
اینکــه این زمین جزء زمین هــای منابع ملی 
اســت، اما معارضان زیاد و شــدیدی دارد و 
مقابله با آن ها کار بســیار سخت و هزینه بری 
اســت، لــذا تاکنــون کاری در خصوص آن 

است. انجام نشده 
وی یادآور شد: این پروژه یک پروژه کلان و 
سخت است و به نظر می رسد باوجود معارضان 
فعلًا نمی توان کاری برای احداث آن انجام داد.

رئیس ســازمان صنعت، معــدن و تجارت 
لرســتان اضافــه کــرد: همچنیــن شــرکت 
ســرمایه گذاری این پروژه نیز توان اجرای آن را 
ندارد و به همین علــت فعلًا نمی توان روی آن 

حساب کرد. 

وجودمعارضانسرســختبندر
خشککارراسختکردهاست

در همین راســتا مدیرعامل شرکت توسعه 
و عمــران لرســتان اظهار داشــت: زمین های 
معین شده برای احداث این پروژه جز منابع ملی 

است اما معارضان سرسختی دارد.
مجتبــی صورتیان گفــت: در ابتدای پروژه 

اســتعلام های لازم برای مشــخص شدن زمین 
بندر خشک گرفته شــد و زمانی که سر زمین 
رفتیم معارضان پیدا شــدند و این اتفاق سبب 

شد که کار سخت شود .
وی ادامــه داد: معارضان این زمین بســیار 
سرســخت هســتند و اجــازه هیــچ کاری را 
نمی دهند و این در حالی اســت که پیدا کردن 
زمین جدید برای احداث بندر خشــک از منابع 
ملی کار سختی بوده و اگر بخواهیم  زمین برای 

آن بخریم کار بسیار سنگین می شود.
صورتیان افزود: قرار شــده بود که مشــکل 
معارضان آن رفع شود و پرونده آن به فرمانداری 

منتقل شده است.

پــاسکاریمســؤولينبــرای
پاسخگويیدرخصوصبندرخشک

فرماندار خرم آباد نیــز در خصوص پیگیری 
رفع مشــکل معارضین بندر خشک، اظهار کرد: 

این پروژه معارضان زیاد و سختی دارد.
اســد عبداللهی افــزود: پرونــده پیگیری و 
رفع مشــکل معارضین پروژه بندر خشــک از 
استانداری  دفتر ســرمایه گذاری  به  فرمانداری 
واگذارشــده و مقررشــده که مســؤولین این 

دستگاه پیگیر رفع آن باشند.

تاکنونهيچپيگيریدرخصوص
بندرخشکلرستاننداشتهايم

مدیرکل دفتر ســرمایه گذاری اســتانداری 
لرســتان اظهار داشــت: تکلیــف پیگیری رفع 
معارضیــن بنــدر خشــک بیش از یک ســال 
پیش انجام شــده و این در حالی است که دفتر 
لرستان حدود یک  اســتانداری  سرمایه گذاری 

سال است که تأسیس شده است.
وی افزود: از ایــن رو تاکنون هیچ پیگیری 
مبنی بر احداث بندر خشــک در این دســتگاه 
انجام نشده و رفع معارضین به فرمانداری محول 

شده است.
رضا خزایی یادآور شد: این پروژه معارضین 
زیادی دارد و رفع این مشــکل نیز کار سختی 
اســت، همچنین تا زمانی که مشکل معارضین 
این پروژه رفع نشــود، نمی توان کاری برای آن 

انجام داد. 

چهکســیپاسخگویمشکات
بندرخشکلرستاناست؟

باوجود پیگیری های زیاد در خصوص احداث 
بندر خشــک، اما هیچ کدام از  مسؤولین زیر بار 
پاســخگویی در خصوص رفع مشکل معارضین 
این پروژه نرفتند و هرکدام این وظیفه را مربوط 

به دستگاه دیگری می دانست.
از طرفــی به گفته رئیس ســازمان صنعت، 
معدن و تجارت لرســتان که ســرمایه گذار این 
پروژه توان اجرای آن را ندارد، یک سؤال ایجاد 

می شود که چرا
وقتی یک ســرمایه گذار فاقد صلاحیت برای 
اجرای یک پروژه است، به آن پروژه ای در ابعاد 

کلان مانند بندر خشک واگذار می شود؟
همچنین به نظر می رسد دستگاه های متولی 
و مربوط بــه این  پروژه، هیچ کــدام به صورت 
جدی پیگیر رفع مشــکل این پروژه نشده و آن 

را فراموش کرده اند.
بهتر است استاندار لرستان در خصوص رفع 
این  مشــکل چاره ای بی اندیشــد و تکلیف این 

پروژه را روشن کند.

کام تلخ چغندرکاران؛

50 هزار تن چغندر کوهدشت در کنار جاده رها شد
فصل اســتانها: گروه ســپهرغرب،
برداشتچغندرقنددرلرستانآغازشده،
کوهدشت شهرســتان چغندرکاران اما
هدررفتنســرمايهودسترنجخودرادر
مزارعاينشهرستانبهنظارهنشستهاند.

حاشیه   جاده های فرعیِ کوهدشت این روزها 
مملو از چغندرقند اســت، چغندرقندهایی که 
روی هم تلنبار شده و کشاورزان می گویند تمامِ 
دسترنجشان روی دســتِ بازار و زحمتِ آن ها 

باد کرده است.
امسال سردی هوا و عدم رغبتِ کارخانه ها به 
خریدِ محصول، چغندرکاران کوهدشت را گرفتار 
کرده و سبب شــده محصولِ این کشاورزان در 

سرمای برداشت به مرزِ ضرر برسد.
همیــن موضوع چغندرکاران کوهدشــت را 
نگران کرده که مبادا چغندرها کیفیت شــان را 
از دست بدهند و شرایط برای آن ها سخت شده 

است.
هدررفتنِسرمايهیزندگی

»والــی« که یکی از چغندرکاران روســتای 
آبباریکی اســت می گوید 50 هزارتن محصولِ 
منتظــرِ  هنــوز  کوهدشــت  چغنــدرکارانِ 
تحویل گرفتن از ســوی کارخانه های لرســتان 
اســت و آن ها مجبور شدند محصولِ خود را در 

کنار جاده ها روی زمینِ سرد رها کنند.
بــه گفتــه  ایــن چغنــدرکار، کارخانه قند 
بروجــرد، محصول چغندرکاران کوهدشــت را 
تحویل نگرفته و آن ها دست به دامان مسئولان 
شــده اند. آن طور که »والی« می گوید اگر تا 5 
روز دیگر محصول آن ها خریداری نشــود، تمام 
دسترنجِ کشــاورزان ضرر می شود و آن ها خیره 

به هدررفتنِ سرمایه ی زندگی شان.
بــه گفتــه  این کشــاورز، کرایــه  حمل هر 
کامیــونِ چغندرقند به اصفهــان، یک میلیون 
و هفتصــد هزار تومان اســت و اگر هزینه های 
برداشت محصول و سایر هزینه ها را هم در نظر 
بگیرد، قیمــتِ حملِ تمام محصول به اصفهان، 
4 میلیون و دویســت هزار تومان شــده و سود 
بسیار اندکی، سهم جیب زحمت آن ها می شود. 
سودی که او اعتقاد دارد، بیش تر ضررِ محصول 
است و کشاورزان را به همین چغندرهای تلنبار 

شده در حاشیه جاده ها ترغیب می کند.
آن گونه که »والی« می گوید در شهرســتان 
کوهدشــت، هیــچ کارخانــه و امیــدی برای 
اشتغال وجود ندارد. شغلِ بیش تر مردم در این 
شهرستان کشاورزی اســت و مسئولان استان 

باید به کشاورزان توجه ویژه داشته باشند.
ایــن چغندرکار معتقد اســت ســرمای در 
پیشِ راهِ زمســتان، رنجِ هشــت ماهه ی آن ها 
را تهدیــد می کنــد و اگر حمایت مســئولان 
نباشــد، فریاد زحمتِ آن ها به جایی نمی رسد 
و سوراخ سُنبه های زندگی با همین آب باریکه ها 

هم دیگر پرُ و سیراب نمی شود.
جلسهبرایانباشتِمحصول

اما به رغــمِ تلاش چغندرکارانِ شهرســتان 
کوهدشت، تاکنون مسئولی کاری برای دسترنج 
آن ها نکرده و آن گونه که »والی« می گوید پس 

از گلایه های چغندرکاران از انباشــتِ محصول، 
باید منتظر نتیجه  جلســه بررســی مســائل و 
مشــکلات چغندرکاران شهرســتان کوهدشت 
باشــند، جلســه ای که به گفته  این چغندرکار 
معلوم نیســت تا ظرف 4 روز دیگر به خواسته  
آن ها بــرای خرید محصول رســیدگی کند یا 

خیر؟
40هزارتــنچغنــدردرمعرض

نابودی
فرمانــدار  فردی بیرانونــد«،  »نورمحمــد 
کوهدشت در جلسه بررسی مسائل و مشکلات 
چغندرکاران این شهرســتان که روز شنبه 25 
آذر برگزار شــده، گفته است تمامِ تلاش دولت 

برای رفع مشکلات کشاورزان است.
به اعتقاد فرماندار کوهدشــت، کارخانه های 
قند بروجرد و اصفهان موظف هســتند چغندر 

کشــاورزانی که با آن ها قرارداد دارند را قبل از 
هدررفتنِ محصول تحویل بگیرند.

همچنیــن »بیرانونــد« در این جلســه از 
پیگیــری دغدغــه  چغندرکاران کوهدشــت با 
نماینده شهرســتان، مدیرکل ســازمان جهاد 
کشاورزی لرستان، معاونین استاندار و کارخانه 
قنــد بروجرد خبــر داده و گفته اســت اجازه 

نمی دهیم حقی از کسی ضایع شود.
به گفتــه  فرماندار کوهدشــت، بیش از 40 
هزارتــن چغندر بــا ارزش ریالــی بیش از 20 
میلیارد تومان در کوهدشــت، آمــاده تحویل 
به کارخانجات چغندرقند اســت و این ارزش، 
هم اکنون در معرض خطر تلف شدن قرار دارد.

تاشِنااميد
تلنبارشدن محصول چغندرکارانِ شهرستان 
کوهدشت در حالی رخ داده که بر اساس اعلام 
سازمان جهاد کشاورزی لرستان امسال بیش از 
7 هزار و صدهکتار از اراضی اســتان زیرِ کشتِ 

چغندرقند رفته است.
هم چنین بــه گفته مدیر زراعت ســازمان 
جهاد کشــاورزی لرستان، ســهمیه تعیین شده 
برای اســتان 4500 هکتار است و کارخانه های 
و  اصفهــان  جهــان  نقــش  لرســتان،  قنــد 
چهارمحال وبختیــاری برای خریــد محصول با 

کشاورزان قرارداد منعقد کرده اند.
آن طور کــه »کیانوش حمیدیــان« گفته، 
پیش بینی می شود حدود 300 هزارتن محصول 

چغندر از مزارع استان برداشت شود.
نيازمندبازار

اما در شــرایطی برداشــت چغندرقند مورد 
توجه جهاد کشاورزی اســتان معرفی شده که 
بــه گفته  »آبباریکــی«، یکی از چغنــدرکارانِ 
کوهدشــت، این سازمان حتی از شنیدن گلایه  

حضوری او در استان امتناع کرده است.
هســتند،  معتقد  کوهدشــت  چغندرکارانِ 
کشت پاییزه  محصولات کشاورزی برای برداشتِ 
منتهی به ســود، نیازمند بازار اســت و آیا بهتر 
نیست که دولت به جای واردات شکر، محصولِ 
چغندرقنــد آن ها را خریــداری کند تا هم کام 
تولیــدِ ملی کامیاب شــود و هم به دســترنجِ 

کشاورزان، عنایت؟!

توقف سد »شهید بروجردی«

پروژه ای که 100 هزار تومان اعتبار داشت!
سپهرغرب،گروهاستانها:نمايندهمردمبروجرددر
مجلسشورایاسامیازتوقفسد»شهيدبروجردی«

دراينشهرستانخبرداد.
عبــاس گــودرزی اظهار داشــت: پروژه ســد شــهید 
بروجردی سال هاســت که در حالت فریز و متوقف  شــده 
و اعتبار آن در طول ســالیان پی درپــی 100 هزار تومان 
بوده اســت و این به این معناست که این پروژه از دستور 

بود. کار خارج  شده 
وی ادامه داد: این موضوع به شــدت پیگیری شد و استاندار 
لرســتان از بدو ورود به اســتان به جد این پروژه را دنبال کرد 
و در نهایت بنده به  منظور اینکه از رفع مشــکل ســد شــهید 
بروجردی مطمئن شوم در سازمان برنامه  و بودجه حضور پیدا 

کردم.
نماینده مردم بروجرد در مجلس شــورای اســلامی تصریح 
کرد: در جلســه ای که در ســازمان برنامه  و بودجه داشــتیم 
متوجه شدیم که بالاخره پس از چند سال که اعتبار سد شهید 

بروجردی 100 هزار تومان بود و عملًا از دســتور خارج شــده 
بود به 20 میلیارد تومان رسیده و این سد ردیف بودجه گرفته 

است.
گودرزی اظهار داشت: البته در همان جلسه با صحبت هایی 
که شد و بررسی مجدد اهمیت سد شهید بروجردی بر زندگی 
مردم شهرستان بروجرد مقرر شد که اعتبار این سد در دفترچه 
بودجه 97 از 20 میلیارد ریال به 30 میلیارد ریال افزایش یابد 
اما متأسفانه مشاهده شد که در دفترچه بودجه اعتبار این سد 

همان 20 میلیارد ریال بود.
وی ادامه داد: پس از مشــاهده اعتبار سد شهید بروجردی 
در دفترچــه بودجه و عدم افزایش اعتبار این ســد در دفترچه 
بودجه پیرو قول های داده  شــده مجدد با مدیرعامل آب کشور 
و مدیرعامل آب منطقه ای لرســتان جلســه ای برگزار شد و با 
ســازمان برنامه بودجه نیز ارتباط تلفنی برقرار شد و قول داده 
شــد که اعتبار این پروژه از 20 میلیارد ریال اصلاح شود و به 

30 میلیارد تومان افزایش یابد.

رئیس آبفار شهرستان پلدختر:

مشکل آب "تیمورآباد" پلدختر بعد از 6 ساعت برطرف شد
ســپهرغرب،گروهاســتانها:رئيسآبوفاضاب
روستايیشهرســتانپلدخترگفت:فشارآبروستای
"تيمورآباد"پلدختربهمدت6ســاعتبهدليلوجود
ســنگدرداخللولههایآبرسانیضعيفشدهبودکه

ساعتدوبعدازظهربرطرفشد
مرتضی کائیدی اظهار داشــت: روستای تیموآباد با بیش از 
20 خانوار و بالای 100 تفر جمعیت از مجتمع سقای کربلای 
گل گل تامین می شــود که از صبح به مدت 6 ساعت فشار آب 
کم شــده بود که کارشناســان آبفار پلدختر بــا حضور در این 

روستا مشکل کم شدن فشار آب را برطرف کردند
وی افزود: آب این روســتا به هیچ وجه قطع نبوده وفقط از 
صبح به مدت شش ســاعت فشار آب به دلیل وجود سنگ در 
داخل لوله های آبرســانی ضعیف شــده بود که با پیگیری های 
و حضور کارشناســان آبفار پلدختر در ســاعت دو بعداز ظهر 

برطرف گردید.
رئیس آب و فاضلاب روستایی شهرستان پلدختر عنوان کرد: 
آب ده روستای این شهرستان از جمله مورانی، بابازید ملاوی، 
کیان آباد، تیمورآباد، پران پرویز، خرسدر یک، خرسدردو و وره 
زرد از مجتمع ســقای کربلای گل گل تامین می شود که هیچ 

مشکلی در این مجتمع وجود ندارد.

وی بیان کرد: آب چهار تا ازمشــترکین روستای تیمور آباد 
به دلیل این که هم سطح مخزن آب روستا است بیشتر از دیگر 

اهالی روستا ضعیف بود که این مشکل برطرف شد.
کائیدی گفت: نزدیک 60 لیتر در ثانیه تولیدی آب اســت 
مجتمع سقای کربلای گل گل است که مشکلی در این مجتمع 

وجود ندارد و خدمات رسانی به مردم انجام می شود.



1,278,000گرم طلای 18 
13,832,000بهار آزادی

6,940,000نيم
3,987,000ربع

امام حسین علیه السلام
حذر کن از مواردی که باید عذرخواهی کنی، زیرا 

مؤمن نه کار زشتی انجام می دهد و نه به عذرخواهی 
می پردازد، اما منافق همه روزه بدی می کند، و به 

عذرخواهی می پردازد.
بحار الانوار، ج 75، ص120
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مرا اسکن کنيد

رئیس فراکسیون فرهنگیان مجلس:
چاله بودجه آموزش و پرورش 

در مجلس پر نمی شود
سقوط اهمیت »تعلیم و تربیت« در دولت دوازدهم

ايران گروه سپهرغرب،
فراکسيون رئيس جهان: و
گفت: مجلس فرهنگيــان
چالــهبودجهآمــوزشو
دولت لايحه در پــرورش
آنقــدربزرگاســتکه
مجلس در آن کــردن پر
و نيســت امکانپذيــر

نياز هرچقدرهمتاشکنيم،نمیتوانيمفاصله
واقعیآموزشوپرورشرابابودجهپيشنهادی

پرُکنيم.
حمیدرضا حاجی بابایی رئیس فراکسیون فرهنگیان 
مجلس شورای اسلامی در خصوص بودجه پیشنهادی 
دولــت برای آمــوزش و پرورش در ســال 97 اظهار 
داشت: بودجه امسال دولت تنها 8,2 درصد کل بودجه 
اســت در حالی که این میزان در سال 95 حدود 10 

درصد بود.
وی افزود: بودجه آموزش و پرورش در ســال 91، 
15,5 درصــد بودجه بود اما رونــد آن در این دولت 
نزولی شــده اســت که نشان دهنده ســقوط اهمیت 
آموزش و پرورش با وجود تأکید کارشناسان بر اولویت 

قرار دادن آن است.
رئیس فراکسیون فرهنگیان مجلس ادامه داد: چاله 
بودجه آموزش و پرورش در لایحه دولت آنقدر بزرگ 
اســت که پر کردن آن در مجلس امکان پذیر نیست، 
هرچند ما در مجلس با تمام قدرت برای بهبود بودجه 
آموزش و پرورش تلاش خواهیم کرد اما هرچقدر هم 
تلاش کنیم، نمی توانیم فاصلــه نیاز واقعی آموزش و 

پرورش را با بودجه پیشنهادی پرُ کنیم.
حاجی بابایی در خصوص اســتانی شدن بودجه با 
تأکید بر اینکه »آزموده را آزمودن خطاســت« اضافه 
کرد: بودجه آمــوزش و پرورش پیش از این هم یکبار 
اســتانی شــد که با پی بردن به خطا بودن این عمل 

دوباره ملی شد.
رئیس فراکســیون فرهنگیان مجلس تصریح کرد: 
استانداران در صورت استانی شدن بودجه به جای حل 
کردن مشــکلات آموزش و پرورش به سایر دستگاه ها 
خواهنــد پرداخت و از ســوی دیگــر ناهمزمانی در 
پرداخــت حقوق و اضافه کار به یــک اعتراض عمومی 
منجر خواهد شــد زیرا متولــی هماهنگ کننده وجود 

ندارد.
وی بیــان داشــت: از همه مهم تر آنکــه مدیرکل 
آموزش و پرورش یک اســتان نمی توانــد با قدرت از 
اعتبارات مصوب دفاع کند؛ نقاط قدرت و ضعف بودجه 

باید ملی دیده شود.
حاجی بابایی با اشــاره به عملیاتی شدن 34 درصد 
بودجه، خاطر نشــان کرد:  نگاه دولت به اینکه مدارس 
غیردولتــی هزینــه کمتــری برایش دارنــد در کنار 
عملیاتی کردن بودجه به معنای »هل دادن آموزش و 
پرورش به ســمت خصوصی سازی« و گسترش آن در 

آموزش و پرورش است.

خبــر
طرح روز

رئیس سازمان بازرسی کل کشور:

افزایش قیمت خودرو تا 14 میلیون تومان 
با چه مجوزی است؟

4 تا 5 هزار خودرو وارداتی با رانت در دست 4 تا پنج نفر است

ســپهرغرب،گروهايرانوجهان:رئيسسازمان
بازرســیکلکشــورگفت:مردمرادعوتبهخريد
خودرویداخلــیمیکنندويکبارههمينخودروها
افزايشقيمت14ميليونیمیيابندکهبايدسؤالکرد

باچهمجوزیاينافزايشقيمت،اتفاقافتادهاست؟
ناصر سراج در مراسم افتتاح ساختمان اداره کل بازرسی 
استان زنجان اظهار کرد: ســاختمان بازرسی زنجان برای 

ساخت طلسم شده بود، چون 6 سال طول کشید.
وی با اشــاره به اینکه اســتانداری به ویــژه در ابتدای 
ســاخت آن کمک چندانی نکرد، گفت: اکنون ساختمانی 

در حد دستگاه قضایی ساخته شده است.
رئیس سازمان بازرســی کل کشور با بیان اینکه استان 
زنجان شــهر مذهبی است که هیأت مذهبی بسیاری دارد، 
تصریح کرد: این مردم اســتحقاق کمــک دارند و باید به 

مطالبات مردم پاسخ مثبت داده شود.
ســراج با اشاره به اینکه برای ســاخت ساختمان اداره 
بازرسی اســتان زنجان به اندازه بودجه چند استان کمک 
شد، افزود: همکاری رئیس کمیسیون اصل 90 قابل تقدیر 

است.
وی با اشاره به اینکه ســاختمان در شأن بازرسی و در 
شــأن مردم اســت، تصریح کرد: باید کار کرده و انتظارات 

مردم را پاسخگو باشیم.
رئیس سازمان بازرسی کل کشور با اشاره به اینکه تنها 
چیــزی که نظــام و حکومت را از پای در می آورد، فســاد 
داخلی اســت، گفت: اکثــر مدیران ما خــدوم و پای کار 
هســتند، ولی متاسفانه تعداد معدودی برای نظام و ادارات 

ایجاد دردسر کرده و نظام را بدنام می کنند.
ســراج با اشــاره به اینکه مردم از نظام اسلامی انتظار 
ندارند که مدیران آن فســاد داشــته باشــند، اضافه کرد: 
نظارت بر حسن جریان امور کشور و اجرای صحیح قوانین 

از وظایف سازمان بازرسی است.
وی به بحث خودروســازان اشــاره کرد و افزود: اگر در 
جلوی یک کارخانه خودروسازی گفتند که ناراضی هستیم 
و یا در بیمارســتان چنین اتفاقی رخ داد، پس یعنی حسن 

جریان امور نیست.
رئیس ســازمان بازرســی کل کشور با اشــاره به اینکه 
اجرای صحیح امور در ادارات نیز وظیفه بازرســی اســت، 
گفت: در قوه مقننه در بحث اداری و مالی نیز ما حق ورود 

داریم تا حسن اجرای جریان امور انجام شود.
ســراج ادامه داد: در اصل 174 ســابق سازمان بازرسی 
زیر نظر شورای عالی قضایی بود، اما در اصلاحیه قانون در 
سال 1360 این ســازمان مستقیما زیر نظر شخص رئیس 

قوه قضائیه آمد.
وی با اشاره به اینکه ســازمان بازرسی فقط به شخص 
رئیس قوه قضائیه پاســخگو اســت، تصریح کــرد: اجرای 
صحیح قوانین و حســن جریان امور به عهده این سازمان 

است.

جوايجادشدهدرکشورسياهنمايیاست
رئیس ســازمان بازرسی کل کشور با اشاره به جو ایجاد 
شده در کشور و ســیاه نمایی موجود بیان کرد: از جریانی 

که مطرح شده نظام و اکثر مدیران مبرا هستند.
سراج با اشــاره به اینکه شاخص فساد در ادارات کشور 
ما بالاست، افزود: در سال 2016 سازمان سی پی آی و تی 
آی ســازمان شفافیت هر سال کشورها را از نظر فساد رتبه 
بندی می کند، بررســی شــد که از 176 کشور جهان 20 
کشــور رتبه قابل قبولی دارند که از آســیا سنگاپور، هنگ 

کنگ و ژاپن است.
وی با اشــاره به اینکه کشــور ما جزو 20 کشور پایین 
از نظر شاخص شــفافیت مالی نیست، گفت: امتیاز کشور 

ما 30 است.
رئیس ســازمان بازرســی کل کشور با اشــاره به اینکه 
پدیده فســاد منحصر به کشــور مــا نیســت و میانگین 
کشورهای بررسی شده از فساد 43 است، گفت: هر میزان 

امتیاز نزدیک 100 باشد، یعنی پاکتر است.

برخــیبرایاينکهبررقيبپيروزشــوند،
طرفمقابلرامنفیجلوهمیدهند

ســراج با اشــاره به اینکه برخی از گروه ها برای اینکه 
بــر رقیب خود پیروز شــوند، طرف مقابــل را منفی جلوه 
می دهند، گفت: همین امر موجب پایین آمدن رتبه کشور 
می شــود در حالی که غافل از این هستند که رتبه بندی بر 

اساس همین مطالب روزنامه ها و رسانه ها انجام می شود.
وی با اشــاره به اینکه باید واقعیت به مردم گفته شود، 
افزود: شرکت های خودروسازی نخست ثبت سفارش کرده 
و ســپس می گویند می خواهیم آیین نامه و دســتورالعمل 

تدوین کنیم.
سراج با اشاره به اینکه گروه ها و جناح ها در بدنام کردن 
یکدیگر مسابقه دارند، بیان کرد: نتیجه این موضوع موجب 

بدبینی ها شده است.
وی با بیان اینکه چند 10 هزار خودروی 100 میلیونی 
در کشور وجود دارد، بیان کرد: قیمت این خودروها افزایش 
یافتــه و حال بایــد دید، پول این خودروهــا به جیب چه 

کسانی می رود.
رئیس ســازمان بازرسی کل کشور با بیان اینکه 4 تا 5 
هزار خودرو وارد شــده اســت، که از طریق رانت در دست 
چهار تا پنج نفر اســت، بیان کــرد: همین موضوع موجب 

شده مردم بدبین شوند.
ســراج با اشاره به اینکه از سوی دیگر مردم را دعوت به 
خرید خودروی داخلی می کنند، بیان کرد: یک باره برخی 
از همین خودروها افزایش قیمت 14 میلیونی می یابند که 
باید ســؤال کرد با چه مجوزی ایــن افزایش قیمت، اتفاق 

افتاده است.
وی با اشــاره به اینکه از ســوی دیگر خرید خودروی 
ایرانــی به صورت نقد دارای تخفیــف 8,5 میلیون تومانی 
اســت، ادامه داد: اصلا بی خود کردند که قیمت خودرو را 

گران کرده تا بخواهند تخفیف هم بدهند.
رئیس سازمان بازرسی کل کشور با اشاره به اینکه باید 
دید دست پشت پرده ای در ماجرای افزایش قیمت خودرو 
وجود دارد یا خیر، عنوان کرد: هر چند یک شــایعه منتشر 
و ســپس تکذیب شد، اما همین موضوع موجب اختلال در 

نظام اقتصادی شده است.
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شهروندان همداني مي تواننــد از طریق 
سیسـتم پیام كوتاه و یا تلفن 137

به بیــــان مشــــكلات و پیشنــهادات و نظــرات
خود بپــردازند تا پیگیــري هاي لازم انجام پذیرد.

شـهرداري همدان قصــد دارد با دریافت نظـــرات و پیشنـــهادات ومشــكلات در خصـــوص مدیریت 
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و مركـز ارتباطـات مردمـي 137 ایـن موضوعات را بررسـي نماید.
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